204 Jan 19 Abigail JACKSON
Townland Clusters – a tool for unearthing women’s history

Tracking clusters of townlands can be helpful, especially when it comes to learning more about family connections impacting the lives of land-owning women. Recently, one such set of intergenerationally bequeathed clusters of townlands led me to the story of Abigail JACKSON (1683-1763). Following how that played out may help to shed light on the lives of others who lived outside the picket-fences of convention. 
We do not know why, but at age 54 Abigail married a second husband, one who was half her age. What is equally intriguing, given the imbalance of financial power between men and women at that time, is that he did not retain title to her lands after her death. Her family did. If he had married for money, tough luck for him.
Abigail is not the only person whose story I have unearthed this way. It makes sense as an approach rather than simply tracking individual townland names:

1. Because townland names were often spelled quite differently from how they are spelled today, if even just a few of the townlands in a cluster can be linked to current spellings, that can lead to the parish name which can then lead to decoding other townland names. They often turn out to be townlands in the same or adjacent parish.

2. Although women’s surnames changed when they married, clusters of lands can lead back to leases held by their birth family – even when such leases may be recorded under their married name.

3. Wives, cousins, brothers and sisters often inherited parts of a cluster of leased lands, for example a ¼ share, or a 1/3rd share. See who else got parts of the cluster.
4. When grantors had no issue, obscure nieces and nephews and other distant relations often inherited the family land, or at least portions of it. 

5. Tracking what percentage of the townland each relation held can be a hint of how many other family members owned the remaining portions. 
6. Portions of clusters often stay together for several subsequent generations. Although one townland may get sold off and/or another one get added, there is often enough of the original cluster to be able to deduce the intergenerational pattern. 

7. Sometimes recipients of bequests had to change their surname in order to inherit the land, and the original birth surname of them and their descendants became hard to find. Clusters of leases can connect us back to the birth family surname.

In a visit to Dublin, I noticed a reference to a copy of an image of Abigail JACKSON (1683-1763), and got curious about who she might be Although that image of Abigail turned out to be a red herring (it wasn’t her), it turned out that she and her sister Jane held clusters of leases to land in Ireland, the same as the leases mentioned earlier in the will of her uncle Samuel JACKSON (1641-1706). That cluster of leases led me to learn that she had lived as a woman of some means and considerable independence and had been born the same year as the future King George II of England. When she died eighty years later, Rousseau’s ideas were all the rage and Voltaire had just published his Treatise on Tolerance. It was the dawning of a totally new era, albeit one that would have to wait three more decades to see the publication of Mary Wollstonecraft’s A Vindication of the Rights of Woman. So, as a woman, how did she fare with her rights?
SOME THUMBNAIL SKETCHES OF KEY FAMILY MEMBERS.

Because several relations of Abigail had lived in both Ireland and England, some of the connections between them had become obscured. It helps to start with some key players and then connect them to the trajectory of several leases to inherited land.

REV. RICHARD JACKSON (1602-1681):
Rev. Richard was Abigail’s grandfather. It took a lot of moxie for him, his children and grandchildren to survive financially during the hot mess of cultural, financial and religious turmoil which was playing out in England and Ireland in the mid-1600s. He served as a cleric in the mid-1600s when the battles between the Royalists (Established Church) and the Parliamentarians (Puritans) were at their peak. Evidence suggests that he was ideologically nimble. Just like in sailing, it helps to set sail toward the direction where you expect the wind to shift next. In this case, sometimes it would be Puritan. Sometimes Royalist.
William JACKSON, a well-heeled merchant of Kirkby Lonsdale, was the father of Rev. Richard, and based on his father’s bequests [1626 April 20 Will of William JACKSON], one could be forgiven for thinking that he must have been should have been financially secure, but he wasn’t. Two decades after his father’s death, he faced financial ruin. He had misjudged the changing winds and had loaned a significant sum of money to a popish recusant who had no way of recouping his capital and paying him back once anti-Catholic laws had been enacted and were effectively enforced. It took friends in high places to come to the rescue. In 1645, he appealed to Col. BENSON, a friend with close connections to Oliver Cromwell, and given the outcome, this appeal was probably effective. 

	…. I am intreated by two speaciall friends to the cause to write to yor Lorp in ther behalfe. I make bold to do it knoweing yor Lorps readynes & noble disposition to here & help honest men, in any lawfull & faiseable mattr. First one Mr. Jackson ministr of Whittingham neare Kyrby Lonsdall, a vry pious & honest able man haveing heretofore entred bond as surety wth a popish recusant (I psume it was wth hopes to gayne him to or Church) principall for the sume of 100£, this was donne before these troubles, & the popish gentleman proveing a Delinquent all his lands & meanes beinge sequestred, is utterly disabled to satisfy that debt, whereuppon honest Mr. Jackson is like to beare the burden, but I feare it will breake his backe & the creditours (now tyme begineing to be open (?) in Lancashire where Mr. Jackson lives that suites may be tryed) doth labour to pursue Mr. Jackson & recovr his 100£ of him wch indeed is easyly done for the bond is cleere. Yet if lawe pceede agaynst Mr. Jackson & compell him to pay it as it will do, he will "be undone, and not able to subsist haveing wife & many children, 14 children he hath & the 15th (is by this tyme borne for every houre his wife lookes for it) this is this honest ministrs desire & I earnestly desire the same, that yor Lorp be pleased to advise his friend (that will repaire to yor Lorp) what course may be taken that Mr. Jackson may have satisfaction, if any be to be had out of the delinquents estate of lands or woods, or any way whereby himselfe & the publike be not priudiced, we leave it to yor Lorps wisdome, & information of any that shall be imployed to come to yor Lorp. I am sure if yor Lorp can help him you shall not neede repent of it he is so honest a ministr. SOURCE:  The Ejected of 1662 in Cumberland and Westmorland. p890: 1645 Feb 28: Letter from Right Honrable Col. Benson


Since Rev. Richard’s intent to lend the money had been wth hopes to gayne him to or Church principall, it seems probable that the popish recusant was the Catholic advowson of the Whittington Parish. About 1735, Thomas CARUS, the patron of Whittington, had been convicted of recusancy, meaning that he had refused to attend Established Church services, ad as a consequence would have had all his lands & meanes beinge sequestered during the First English Civil War Apparently, the transfer of his patronage to Edward Middleton, as a work-around -  was alleged to have been collusive. [SEE: British History: Whittington]. Although instances of Established Church parishes being owned by a Catholic landlord was not common, neither was it unheard of. Power, as always, tends to ebb and flow like the tide. 
On Oct 2, 1646, a year after he had faced financial ruin, Rev. Richard was still employed as vicar of Whittington and he subscribed and signed on to the protest of Lancashire ministers against toleration of strange doctrines, His step away from the tenants of the Established Church made tactical sense at the time, although the term Puritan was more inclusive than it might seem to many readers of history (aka me) since it applied to anyone who wanted to purify the Church of England of Papist practices. This left some wiggle-room for Presbyterians and other dissenters to back away from the Established Church but still maintain some establishment political alliances. For example, a John JACKSON b 1570 of Melsonby Yorkshire was described as a Puritan, but he was also a known Royalist. [SOURCE: Alumni Cantabrigienses]
With the Restoration of the Monarchy, Rev. Richard tailored his beliefs to resume his allegiance to the Established Church. The bequests itemized in his 1679 January 15 will indicate that this had paid off. He died with an abundance of leases and several gold coins, one of which was engraved: In Hoc Signe Vinces In this sign you will conquer.

Although Rev Richard’s twenty-three children and their Irish descendants were generally regarded as Church of Ireland, many in fact were Presbyterian (or both/and), and a few even registered themselves as Catholic (often as a result of a marriage). For the latter, forenames such as John morphed into Sean. The family continued to practice a flexible and pragmatic approach when it came to both religious and political faith. They were not alone. The Clothworkers held on to their holdings in Derry by also placating the players on both sides of the fence.
	The Livery Companies were often viewed as a source of ready cash by the monarchy and during the political troubles of the seventeenth century they received many demands for money; in 1640 and 1641 alone these requests exceeded £10,000.  Unable to meet the King’s precepts, the Company was forced to borrow from individual members.  When Civil War erupted in 1642, further demands arrived, now from Parliament and the City.
…
During the Civil War, the Clothworkers sided with Parliament, as did the City – indeed, the Master of the Company in 1652-1653 was Alderman Sir John Ireton whose brother, Henry Ireton, had signed King Charles’ death warrant – however, the Company was quick to shift allegiances when required.  At the restoration of Charles II in 1660, they went to great effort to welcome the King into the City with suitable splendour.  The Company’s trumpeter was lent to the Guildhall; six handsome, tall and able men were lent to serve the meat; £165 was given towards the cost of the banquet and members lined the streets in their finest attire with cloths, banners, streamers and ornaments resplendent around them.

SOURCE: The Clothworkers Company Timeline.


SEE ALSO: 
· ‘The public profession of the nation’: religious liberty and the English Church under Oliver Cromwell. Anne Hughes.

· Petitioning for the settling of the Church: The Lancashire and Cheshire Presbyterian

· campaign of 1646 and the politics of accommodation
. 

· The Restoration of the Church of England, 1660–1662: Ordination, Re-ordination and Conformity
SAMUEL JACKSON (1641-1706): PART 1
Samuel JACKSON was born in December in Halton, Lancashire, the twelfth of the fifteen known children born to Rev. Richard JACKSON (1602-1681) with his first wife: Dorothy OTWAY. A couple of months before his birth, the Catholic rebellion in Ireland In Ulster had begun, and thousands of Protestants who had settled there were expelled or massacred. Many would have been close friends and relations of the his extended family, the Jacksons of Kirkby Lonsdale. Significant numbers of Catholics were killed in retaliation. A time of great grief and uncertainty on all fronts. SEE: Timeline of Jacksons of Coleraine  and Research Notes for Jacksons of Coleraine.
After the death of Dorothy OTWAY in abt 1645, Rev. Richard married a second wife, Jane CARTER, and had eight more children. In spite of the number of children, all likely eying a piece of the pie of bequests, there is no instance of lawsuits being filed between stepsiblings. 
This pattern held true after Samuel died in 1706. Abigail was 23 years old at the time and since it seems that Samuel never married and definitely had no living children but still had a significant number of leases in Ireland to bequeath, her father was one of the many beneficiaries mentioned in 1705 December 4 - Will of Samuel JACKSON . 
Samuel’s wealth was built on the connections forged in Ireland by previous generations of men who had become wealthy as merchants who were members of the Guilds of London. The power granted to the Guilds had meant that they were in prime positions to secure significant grants of Irish land for themselves, not only in the mid-1600s, but also earlier. Their wealth grew thanks to their dozens of profitable leases in the counties of Derry, Antrim, Coleraine and Dublin. Records show that they also played fast and loose with the law (fishing out of season, logging without permits, etc). The resulting wealth gave them political clout and got them elected first to governing bodies in Coleraine, and then not long afterwards to the Irish Parliament in Dublin. 

Another factor which contributed to their rise in status was that they forged profitable marriages into many prestigious families whose names echoed down the halls of power for the next few hundred years: STAPLES, BERESFORD, MITCHELBURN, GORGES, HOWARD, LOFTUS, ASHE, EYRE, RICHARDSON, ALEXANDER, INNIS, ROWLEY, HALL, BALL – and so on. The ties between families which had led to these marriage had been forged when the men had served together in several battles: the 1641–1653 Irish Confederate Wars, the 1689 Siege of Derry, and the 1690 Battle of the Boyne. The sons and daughters of men who fought together, married together. Given this, it is no surprise that Samuel JACKSON not only died a wealthy man but his obituary also included another relation who had died in his home on the same day.
	... This morning Sam Jackson Esq.died, 'tis said he was worth £30,000 which he left to his two nephews. About half an hour after, Madam Mitchelburn, sister [ sister-in-law] to the said Jackson, died in the same house. Pue's Impartial Occurrences, Foreign and Domestic Tues. 15-19 Jan 1706.


Madam Mitchelburn, aka Susan BERESFORD (abt 1645-1706) was the widow of William JACKSON (1628-1688). William was Rev Richard’s first-born. Susan and William’s son Richard was also living in that house on Mary Street, Dublin when they died. [SOURCE: TGF Paterson?] A few years earlier, 1695-1703, he had served as the second member of Parliament representing Coleraine in the Irish House of Commons. In the middle of his term, his mother married John MITCHELBURNE. This mixing and matching of families gives us a sense of the social milieu that Abigail would have encountered when she visited and/or later lived in Dublin.
William JACKSON’s first wife was Elizabeth STAPLES. She died no more than eight years after their marriage, and he married Susan not long afterwards. Although Elizabeth gave birth to at least six children, none survived, a fact important to recall when we look at some stories surrounding John MITCHELBURNE, Susan’s second husband. SEE: JACKSONs of Kirkby Lonsdale, Westmorland and Coleraine, Londonderry.
William JACKSON’s 1st Marriage: Elizabeth STAPLES
	The marriage of Cornett William JACKSON and Mrs Elizabeth STAPLES was solemnized before John GODBOLD, Esqr, Recorder of Londonderry (Sr Baptist STAPLES, Lieutenant SKIPTON and others being present) att London Dery the twenty sixth of November 1657.
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The first mentioned William Jackson took to his first wife Elizabeth daugtr of Sr Thomas Staples of the County of Derry Bart by whom he had issue Six Children all died. He took to his second wife SusAnna, daughter of Sr  Tristram [?] Beresford of Coleraine aforesaid Bart, by whom he left issue, Nine Children. SOURCE: 1688 Sept 22. Betham Funeral Entries. 
NOTE: I do not want to gloss too quickly over the impact on Elizabeth STAPLES of bearing 6 children in less than 8 years before finally meeting her own death. 


William JACKSON’s 2nd Marriage: Susannah BERESFORD
	William JACKSON’s marriage to Susanna BERESFORD: Jan 11, 1665 at Coleraine. Marriage settlement: Conveyance in trust of Rent between Wm Jackson, Killowen and Sir Tristram Beresford, Coleraine. Charge of £200 p.a. following a marriage settlement with Susana Beresford of part of Clothworkers Manor, Barony of Coleraine. 4 January 1665 PRONI D668/2  


In 1790. two years after William JACKSON’s death, Susan BERESFORD married John MITCHELBURNE. By then, she was 55 years old and had given birth to fifteen children during her marriage with William. Her youngest child, Jane JACKSON, had only been five years old when William had died. Out of their children, only one son is known to have predeceased Susan: 

John JACKSON died May 25th, 1690, probably aged between ten and thirteen [SOURCE: The Kirkby Lonsdale Parish Registers. "Sepult [buried] - John Jackson fil M Susanna Jackson de Ireland.]. 

Assumptied need to be kept on a short rein. Just because John JACKSON was buried at Kirkby Lonsdale, does not necessarily mean that he died there. He may have died in Ireland. Adding to this, although John and Abigail were 1st cousins and close in age, we do not know if they ever met. More sources are needed, but they may not exist
Col John MITCHELBURN (1647-1721): Susan BEESFORD’s 2nd husband
	There are still people around who talk of "proven" genealogies. This has to be nonsense. There is no historical record that is anything better than doubtful. Just think of all the villains lurking about in the past, doing their best to falsify things, let alone the mistakes that were made. Proof means certainty and we can never attain that. The best we can do is to proceed by the scientific method the method of conjecture and refutation. I commend to all genealogists and family historians the works of Sir Karl Popper, such as Objective Knowledge. They really should read it.  John Cameron Ward’s site
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	Dictionary of National Biography.


Col MITCHELBURNE – A BRIEF BIO

Even the biography of Col MITCHELBURNE included in Richard Dogherty’s The Siege of Derry: 1689: The Military History alleges that while defending Derry, his wife and children were lost to disease: Alice Miranda O’Driscoll, in her 2021 thesis Women, gender, and siege during the Wars of the Three Kingdoms, 1639-52 refers to  Karen Holland’s ‘The Besieged Women of Londonderry in John Michelborne’s Ireland Preserv’d’, a paper given at the Women’s History Association Ireland Conference on 5 March 2021. It suggests that the female characters in his play Ireland Preserv’d’ had been included as an homage to his dead wife.

At the risk of sticking my neck out further than may be advisable, these multiple references to his wife and children may be an example of the quote by Philip Guedalla: History repeats itself, and historians repeat each other. Given that any such wife would have been a woman of significant social status, coupled with the fact that none of the earliest sources ever named the children nor the wife, perhaps there had not been a first wife. Nor did he have any dead children. None were not mentioned in his grave maker at Derry. 

It is not impossible that the loss of William JACKSON’s children from his first marriage to Elizabeth STAPLES got flipped in people’s memories because of the subsequent marriage of MITCHELBURN to Susannah BERESFORD and her considerable fertility from when she was married to William JACKSON. For now, I plan to stay loose in the saddle with respect to all this.
We are on safer ground when it comes to pinning down the date in 1700 when he and Susan married. It was referenced in a 1709 document as part of a suit MITCHELSON filed against Susannah’s son, Richard JACKSON (1673-1730) who had inherited several properties directly from his uncle Samuel, including the house where his mother and Samuel had lived in at the time of their death, when she had died intestate. Given the cultural, legal and financial expectations of the time, MITCHELBURNE might have expected that he had rights based on his and Susan’s marriage, even though before Susan’s death the couple had long been estranged. Even though there are no definitive records on the outcome, Abigail and her relations ended up holding title to many of Samuel’s leases. This suggests that MITCHELBURNE lost his suit.
	An Exchequer Bill of 1st July 1709: John Mitchelborne of London City v Richard Jackson of Dublin City Gent gives the following information: That plaintiff as administrator to his late wife SUSANNA MITCHELBORNE als JACKSON lately filed an Ex. Bill. That in 1690 Plaintiff married Susan widow of Wm. Jackson Esq & by deed of 6 Feb 1700 between Plaintiff and said wife of one part & William Bishop of Derry, by which  Susan had power to appoint £700, £100 in hands of Wm. Etc. that Susan had £100per year & died intestate in 1706 to which Plaintiff took out admonn, but being absent in England [yet?] got possession. Said debt [debenture?] inherited from Samuel Jackson of Dublin who died worth £30,000 in Debts [Debentures?] houses etc. MITCHELBURN vs JACKSON. Marriage settlement 6 Feb 1700. Col John Mitchelburn & Susanna widow of William Jackson. Trustees William Bishop of Derry [William KING was appointed Bishop of Derry in 1691] & Samuel Jackson Esq. . Bishop of Derry to dispose of £1,000 among children of Susan by William Jackson. SOURCE: TGF Paterson Notebook MS No 135 (4 vols) at Armagh Museum


Early biographies mention that his mother had died giving birth to him, but they don’t mention who raised him. There are suggestions that he may have grown up in Ireland, possibly Co. Wicklow, but finding the truth gets complicated by the fact that he was such a successful self-mythologizer. His play: Ireland preserv'd. was privately printed in 1705 and ran to three London editions by 1718. In it, he framed himself as a perfecet success. As Joseph Goebbels said: If you tell a lie big enough and keep repeating it, people will eventually come to believe it. Even so, he deserves ongoing respect in the historical record for his courage and effectiveness as a soldier at the Siege of Derry in 1689, and later as a Governor of Derry. 
SEE: Dictionary of National Biography [NOTE: I have submitted a suggestion to this site seeking a correction to the facts concerning the info on his wives.]
At the same time, he often seemed less sure-footed in other relationships. In one case, the tension between governor Henry BAKER and him when he was the commanding officer led to a serious altercation, provoked over how to handle tobacco rations. BAKER had felt strongly enough that he had confined him to quarters over this, but MITCHELBURN had resisted. Even though he was allegedly first to strike out with his sword, he was the only one who ended up wounded. A gash just above his left ankle. We must be missing some of the nuance of what happened in this skirmish because all was soon forgiven, and BAKER (on his death bed) nominated him (now recovered) to take over from him as Governor of Derry. [SEE: The Siege of Derry 1689: The Military History. Richard Doherty p 113]

Given what MITCHELBURNE had endured and prevailed over during the siege, it must have been galling that while an elect handful of officers received recompence – as much as £5,000 for their service - others like as himself, who had fronted their own personal money to fund the battle, were stiffed: their sole reward was to be thanked for their services [SEE: The Siege of Derry 1689: The Military History. Richard Doherty p 213]. As MITCHELBURNE frames it:
	But afterward, when all the Meaſures he had taken were attended with Succeſs, how many Pretenders ſtarted up, as the Principal Actors in this grand Affair, viz. Baker, the Afſigns of Baker, his Son, Walker, Roach, Leſley, &c. theſe were all highly Rewarded, but the Real Governour slighted for his Pains : They all Plowed with the Engliſh-man's Heifer. 

Sic vor non Vvobis. Ireland preserv'd: or the siege of London-derry. Together with the troubles of the North. John Mitchelburne, 1705. p196


In 1698, after resigning as governor, he was nominated to run for election for Mayor of Derry, but lost the race. Worse, he was still owed some £15,941. 18s. 6d. to cover the costs which he had paid out of his own pocket to support his units during the siege. By 1709 was so deep in debt that he even ended up in jail. Briefly. Although he eventually received recompense, this timeline of financial setbacks adds to the picture of motive when he turned to the courts to sue his stepson for funds. It had to grate that the son of his wife would have done so well when it came to inheritances when he had been left suffering in debt. We do not know why he and Susan had become estranged, not long after their marriage, but his losses on many fronts would not have been born quietly by a man of his temper/temperament. 
· MITCHELBURN vs JACKSON; on my web site
· Mitchelburne aka Mitchelborne & Jackson connections: an earlier blog post
SAMUEL JACKSON (1641-1706): ABIGAIL’S UNCLE: PART 2

Although many of Ireland’s archival records went up in flames in 1922, the workbooks of pre-1922 genealogists have reconstituted some of what was lost. Thanks to Armagh County Museum curator Sean Barden, I first set eyes on the notebooks of Tenison Arthur Groves (abt 1863-1938) and his notes of the 1705 December 4 - Will of Samuel JACKSON. Groves notebooks had been collected thanks to an earlier curator and local historian, T.G.F. Paterson (1888-1972), who had also left his own set of pre-1922 notes. (TGF Paterson Manuscript T5 & Manuscript 135). I have highlighted the counties where the leases were held, as well as Abigail’s relations to whom they were bequeathed.
	The will was written on December 4th, 1705, and proved February 12th, 1706. 

Samuel Jackson of Dublin City Esqre.
Estate of inheritance in Drakrath, Castletownmore, Drishoe, Ardlonan, Keske & pt of Oristown, Emlagh & Marvelstown in Co. Meath
Knittstown & Ballyclea bought from trustees in Co. Dublin
5 tates bought from Hugh ROWLEY in Co. Monaghan  called Dromod, Lattin, Meaghan, Money & Drumcanon.
3 tates bought from Sir Robert Hamilton viz – Drumgola, Bratley & Lisgroat in Co. Cavan.
Also estate of Clifford in Yorkshire bought from Wm Withers to my nephew William Jackson son of my Brother Nathanial Jackson of Leeds in Yorkshire decd & his issue male.
Then to my brother Leonard Jackson, Rector of Tathan [sic Tatham] in Lancashire
Then to my brother-in-law [Rev] John Jackson [minister] of Skipworth in Yorkshire.
… Houses in King St … and houses at
Young, Castell & Fishamble Street & house in which I 
Now live in St. Mary’s Lane Dublin


Three decades later, in 1737, it was niece Abigail who held title to most of these lands, but tracking the chain of ownership between 1706 and a737 is like following a pinball game. The death of Samuel JACKSON launches the ball to the top, and as the ball descends, it hits the bumpers of subsequent deaths and/or the flippers of other circumstances, and the trajectory veers off in a new direction. The final holdings may be inked into the records, but the details of which bumpers and flippers changed the path, and how they changed that path, are more elusive.
SOME SOURCES:

· Samuel Jackson - Gleanings of a Life. Blog post.
· Leases of land in Dublin with known connections to JACKSONs of Coleraine ; 
· Samuel JACKSONs [1631-1706] links to other JACKSON families; 
· Leases of land in Dublin with known connections to JACKSONs of Coleraine; 
· Jacksons of King Street near Stephens Green, Dublin. 
· Maps of the lands  mentioned in the will of Samuel JACKSON (1705).
TRACKING THE LEASES: SAMUEL to ABGAIL

Similar (probably exactly the same) leases where Samuel JACKSON held title in 1705 in Meath, Monaghan, Cavan and Dublin, were included in Abigail’s 2nd marriage agreement in 1737 to Oliver CROFTON as itemized in ROD: 91-158-63780. Here I have also bulleted the lands and added the total acreage of each townland – not that the leases were all for that total:
	All that her moiety share and proportion of the Lands of Castletownmore [Castletownmoor] Ardlenan [Ardlonan, Parish Kilbeg] Drishock [aka Farranalcock Farranalcock, Parish of Kilbeg, in the Barony of Lower Kells] Marvelstown [Marvelstown, Parish of Kilbeg, Barony Lower Kells, Co.Meath] Drakerath [Drakerath, Parish of Staholmog], Reisk [Reask, Parish of Emlagh] 25 acres in the Island of Conlogh [??] in Co. Meath: 

· Castletownmoor: Townland total: 450 acres, 2 roods, 28 perches
· Marvelstown: Townland total: 272 acres, 1 rood, 28 perches
· Drakerath: Townland total: 931 acres, 0 roods, 3 perches
· Reask,: Townland total: 90 acres, 0 roods, 29 perches
· Island of Conlogh [??]
· TOTAL: About 1,743a NOTE: Samuel JACKSON held only shares of these townlands.

5 tates of lands called Lattin [Latton, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne] Dromod [Drumod, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne] Money [Money, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne] Meaghan [aka Maghon, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne] and Dromconar [Drumcanon, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne]] in the Barony of Cremornean [aka Cremorne] Co Monaghan 
· Latton; Townland total: 334 acres
· Drumod: Townland total: 418 acres
· Money: Townland total: 227 acres
· Maghon: Townland total: 512 acres
· Drumcanon: Townland total: 326 acres
· TOTAL: Abt 1,817a in these townlands.

the town and lands and Poles of land  commonly called by the name of Lisgraa [Lisgrea, Parish Lurgan, Barony Castlerahan] Drumgolan [Drumagolan, Parish Killinkere, Barony Castlerahan] and Bracklany [Brackloney, Parish Castlerahan, Barony Castlerahan] in the Barony of Castlerahan and Co Cavan 
· Lisgrea; Townland total: 391 acres
· Drumagolan; Townland total: 517 acres
· Brackloney; Townland total: 233 acres
· TOTAL: Abt 1,141a in these townlands.

40 acres in Colemanstown [Colmanstown, Parish Newcastle, Barony Newcastle] and 100 acres in Knightstown [Knightstown, Parish Lusk, Barony Balrothery East] and Ballinclea als Ballinclea [Ballinclea, Parish Kill, Barony Rathdown] in Co Dublin
· Colmanstown; Townland total: 187 acres
· Knightstown; Townland total: 186 acres
· Ballinclea; Townland total: 78 acres
· TOTAL: 451a in these townlands. NOTE: In this 1737 document, Abigail only 140a of these lands is mentioned.


Each one of these leases can be traced back to Samuel JACKSON’s bequests to either his brothers and/or her cousins. She may also have held other leases as a result of:  

1. Her 1st marriage to William BUCKLEY. 

2. Her 2nd marriage to Oliver CROFTON.

According to the Crofton Memoirs, there are holdings in at least three English counties where she owned property. Most of it (if not all of it) was probably from the JACKSONs. 

	She was possessed of much property in Ireland, and also in the Counties of Lancaster, York, and Westmorland, in England. SOURCE: Crofton Memoirs, An account of JOHN CROFTON, Of Ballymurry, Co. Roscommon Queen Elizabeth's Escheator-General of Ireland and of His Ancestors and Descendants, and others Bearing the Name. Compiled by Henry Thomas Crofton, Ex-president Lancashire and Cheshire Antiqn. Society, Assisted by The Rev. William Ball Wright, M.A. Author of " The Usher Memoirs," " Ball Family Records", etc., and Helen Augusta Crofton, Author of "The Slacke Family in Ireland." Published: 1911.


ABIGAIL JACKSON (1683-) & her 1st Marriage to WILLIAM BUCKLEY ESQ.

Born in 1683, probably at Burley, near Leeds, Co. Lancashire, Abigail’s childhood was spent far from direct experience of the economic and political turmoil of Ireland. Her parents and her uncles in England were either well-heeled merchants, or minsters in the Established Church. 
In Jan 20, 1718, when she married the wealthy widower, William Buckley Esq., she was thirty-five years old - old enough that questions arise. Why so long on the shelf? 

	William Buckley, Esq., widower of Wennington Hall and Mrs. Abigail Jackson mar by bans 20 Jan 1718/19 Tatham, Lancashire; by Mr. Leonard Jackson, Rector, by Mr. Andrew Phorbas, vicar of Melling and Mr. Sharp, curate of Tatham  SOURCE: Marriages at St. James the Less, Tatum. 


There is also one other niggling bit that may speak to why she was close to middle age at the time of this marriage: she is referred to as Mrs. Abigail Jackson. Until recently, women were only referred to as either Miss or Mrs on the assumption that marriage affected their status. Men were always called Mr., the cultural assumption being that marriage did not affect their status. So, we might suppose that the prefix Mrs. was a clerical error. On the other hand, I cannot rule out that Abigail may have been previously married. If she had, then it would have been to a JACKSON, perhaps one of her cousin-adjacent relations. 

Other Notes Relating to the Marriage Cert:
· The officiant, Rev. Leonard JACKSON (1650-1726), was Abigail’s uncle, the rector at the Parish of Tatum. He was a son of Rev. Richard JACKSON and Jane CARTER, and a half-brother of Abigail’s father, Nathaniel JACKSON. He was also a half-brother of Samuel JACKSON. 

· William BUCKLEY was the advowsen of Tatum parish, the landowner with power to appoint the clerics. This would have included both Abigail’s uncle Rev. Leonard JACKSON as well as her younger brother Rev. Robert JACKSON (1690-1733).
· William BUCKLEY’s connection to Wennington Hall, Lancashire may have been as a result of his first marriage to Mary BUTLER, the widow of Charles Marsden of Wennington Hall. SEE also WIKI: Buckley – Greater Manchester 
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	SOURCE: The History of the Parish of St. Michael’s-on-Wyre.


In 1722, four years after they married, “Captain BUCKLEY had a lethal dispute with Major Samuel CROOKE, the High Sheriff of Lancashire, regarding a right of way in Higher Walton, Lancashire. Buckley and Cooke entered a duel at Rochdale in which Cooke was killed. Buckley was tried at the assizes in Lancaster and found guilty of manslaughter, but received "only a light sentence.” SEE: WIKI: Buckley – Greater Manchester What this might say about the character of Abigail’s first known husband is hard to say, but he would not be her only husband to engage in a duel.
Eight years after the duel, when BUCKLEY died in 1730 of unknown causes, he was the last member of the main branch of the Buckleys of Buckley.  SOURCE: Buckley Hall Orphanage Rochdale 1888 — 1947, Pat Gallacher (2003), Preston: Lisieux Hall. In his will, for whatever reason,the only mention of his wife Abigail is in a codicil:

	CODICIL: Whereas I have made my last will and Testament bearing date nineth day of May last Now I do by this my codicil give and devise unto Abagill my wife all my Tea potts cups and china and China Ware and Six Silver Tea Spoons and my Gold Watch & Chain and the sum of fifteen pounds to be paid to her by my Executors out of my personal Estate and in all other respects hereby ratify and confirm said will In Witness whereof I have sworn to put my hand and seal this fourth day of June one thousand seven hundred and thirty. Wm. Buckley


The fact that she is bequeathed merely a small payment of £15, plus a smattering of crockery and such makes me think of William Shakespeare’s will, one which generations of scholars have wrestled with: “Item I gyve unto my wife my second best bed with the furniture”. In both of these wills, there was no mention of my dear wife, or other such expressions which were commonly – but not always – included in such documents. In both instances, it is worth asking: Had there been a breakdown in the marriage? It is also reasonable to accept that there may be no answers.
The few properties mentioned in William Buckley’s will, along with the rest of the chattels, were put into a trust overseen by James HOLAND and James BUCKLEY sr to be managed on behalf of Thomas FFOSTER, an “infant”. 

	Brief Excerpts from the will: I give and decise all my Messuages Lands Tenements [?] and Hereditaments situate lying or being within Spunderfield Butterworth and Castleton and elsewhere in the said County of Lancaster and all other my real estate whatsoever in the said County with my Cousin Thomas Ffoster an infant (son of Thomas Ffoster of Preston in the said County Esquire by my aunt Ann his wife) for and during the life of the said Thomas Ffoster … Thomas Ffoster Thomas Holland William Holland … whereas the advowson of the Rectory of Windermere in the County of Westmorland was devised to me and my heirs in trust for Girlington Butler & Barton Clarke now rector hereof  … William Holland Thomas Holland  and to their sister Ffrance Holland and my said godson John Buckley the sum of five pounds sterling .. AND I give and devise all my household goods silver plate and other goods chattles credits and other Rents issues and profits of my said Messuages Lands Tenements Rent Hereditments and real estate whatsoever to … James Holland and John Buckley the elder till the said Thomas Ffoster the son shall attain his age of twenty one years. … 1 Oct 1730


In my attempts to track down the three townlands of Spunderfield Butterworth and Castleton, I have so far only succeeded in locating Castleton. 
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SOURCE: Rochdale, Lancashire ROCHDALE, a town and a district in Lancashire, and a parish partly also in W. R. Yorkshire - 10½ miles N N E of Manchester.


Since the other two townlands are located in the Parish of Rochdale, it is possible that Spunderfield might have been as well. Perhaps it was known as Spotland. 

	ROCHDALE, a parish, market town, and parliamentary borough in the honor of Clitheroe , in the Middleton division of the hundred of Salford , and the polling district of Rochdale . The parish is divided into seven townships : Castleton , Butterworth [Butterworth, Greater Manchester], Spotland, [District of Rochville, Greater Manchester] , Wardleworth, Weurdle with Wardle , and Blatchinworth with Calderbrook, in the poor law union of Rochdale ; and Todmorden with Walsden , in the poor law union of Todmorden ; the four latter are in what is called Hundersfield . — Spotland is divided into Spotland Nearer Side , Spotland Further Side, and Whitworth with Brandwood, which are sometimes stated to be townships . The parochial chapelry of Saddleworth, in the West Riding of Yorkshire, is in this parish . Number of acres in the parish, exclusive of Saddleworth, about 40,300 , inclusive of Saddleworth 58,500.

The Lancashire library : a bibliographical account of books on topography, biography, history, science, and miscellaneous literature relating to the county palatine, including an account of Lancashire tracts, pamphlets, and sermons printed before the year 1720. With collations, & bibliographical, critical, & biographical notes on the books and authors 


The geographic proximity of relations sometimes leads to more answers, but sometimes only raises more questions. Wennington Hall is walking distance from Tatham, but Rochdale, in the 2nd snapshot, is about 54 miles south of Tatham:
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One last bit. Although there is no mention of Abigail inheriting more than teacups and such from William BUCKLEY, she at least had the protection of a marriage jointure which was mentioned in 1737 in the marriage agreement formalizing the financial aspects of her 2nd marriage with Oliver CROFTON. SEE: ROD: 91-158-63780: whereas the said Abigail BUCKLEY was seized in fee of and in certain Lands Tenements and Hereditaments in said indenture mentioned situate in the Kingdom of England and that the said Abigail was also seized and Intitled to a Jointure for her life out of the estate of William BUCKLEY. Curiously, there was no mention of her jointure in BUCKLEY’s will – unless it was related (unlikely) to the single-time payment of £15. 

ABIGAIL JACKSON’s 1737 marriage to Oliver CROFTON (1710-1780)
Abigail had clearly inherited the lands that had gone first from Samuel JACKSON, then to Leonard JACKSON (her uncle), then to her brothers William JACKSON and then to Robert JACKSON. She held title to the leases in common with her sister Jane JACKSON (aft 1671-aft 1741) who never married. Both became coheirs of their brother, then Rev. Robert JACKSON.

	1738 Jun 5: ROD: 91-158-63780 Image 100 Deed of lease and release, a sexpartite deed bearing date and perfected the 5th and 6th day of January 1737 between Oliver CROFTON of Lissanarrow [possibly Lissanarhoor, Parish Galbally, Barony Coshlea – he also lived at Galbally, Parish Galbally, Barony Coshlea]  Co. Limerick Esq. of the 1st pt; Abigail BUCKLEY als JACKSON of the City of Dublin and relict of William BUCKLEY late of Buckley in Co Lancaster England Esq deceased of the 2nd pt; Jane JACKSON sister of the said Abigail of the 3rd pt; Thomas COOK of Castle Cook [Castlecook, Parish Macroney, Barony Condons and Clangibbon ] Co. Cork and Edward ARMSTRONG of Kiloolyan [?] Kings Co Esq of the  4th pt; Hugh BOYD of Ballycastle [in Town Parks, Parish Ramoan, Barony Cary] Co Antrim Esq & Warneford ARMSTRONG in Clara [Parish Kilbride, Barony Kilcoursey] in Kings Co of the 5th.; and the Hon Michael EVARD one of his Majesties Justices  of the Court of Kings bench and the said Hugh BOYD of the 6th pt. Reciting that whereas a marriage was intended to be held and solemnized between the said Oliver CROFTON and Abigail BUCKLEY and that whereas the said Abigail BUCKLEY was seized in fee of and in certain Lands Tenements and Hereditaments in said indenture mentioned situate in the Kingdom of England and that the said Abigail was also seized and Intitled to a Jointure for her life out of the estate of William BUCKLEY in said Kingdom of England and that whereas the said Abigail BUCKLEY and Jane JACKSON were seized in Fee as Coparcener of and in certain tenements and hereditaments in Kingdom of Ireland in said indenture mentioned and Oliver CROFTON was also seized of an estate in Fee simple… in consideration for £500 paid to him out of the personal estate of  Abigail BUCKLEY… sum of 10 shillings paid to Thomas COOK and Edward ARMSTRONG [Towns and Lands of Carry Iherney als CarrowIherny [?] Currah Ewans als Carnecewans [?] now called upper and Lower Barnacarrowkeel Garranalany als Garrantany [?]  Two thirds of Philscanlan [?] as Sett to him the said Oliver CROFTON by the partition lately made between him and the Right Honble St Edward CROFTON Baronet set to Oliver CROFTON by the partition] .. and whereby the said Abigail BUCKLEY in consideration of the said marriage in performance of her part of the said marriage agreement and for the provision made for her and for the issue of her marriage…. All that her moiety share and proportion of the Lands of Castletownmore [Castletownmoor] Ardlenan [Ardlonan, Parish Kilbeg] Drishock [aka Farranalcock] Marvelstown [Marvelstown,] Drakerath [Drakerath, Parish of Staholmog], Reisk [Reask, Parish of Emlagh] 25 acres in the Island of Conlogh [??] in Co. Meath 5 tates of lands called Lattin [Latton, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne] Dromod [Drumod, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne] Money [Money, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne] Meaghan [aka Maghon, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne] and Dromconar [Drumcanon, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne]] in the Barony of Cremornean [aka Cremorne] Co Monaghan the town and lands and Poles of land  commonly called by the name of Lisgraa [Lisgrea, Parish Lurgan, Barony Castlerahan] Drumgolan [Drumagolan, Parish Killinkere, Barony Castlerahan] and Bracklany [Brackloney, Parish Castlerahan, Barony Castlerahan] in the Barony of Castlerahan and Co Cavan 40 acres in Colemanstown [Colmanstown, Parish Newcastle, Barony Newcastle] and 100 acres in Knightstown [Knightstown, Parish Lusk, Barony Balrothery East] and Ballinclea als Ballinclea [Ballinclea, Parish Kill, Barony Rathdown] in Co Dublin and all her other lands tenements and Hereditaments in the Kingdom of Ireland and all the profits advantages and appurtenances to the said premises belonging or appertaining and the Reversion and Reversions and Remainder and Rems Yearly and other Rents Issues and profit of all the said premises…. And whereby said Jane JACKSON for the settling and securing the lands of Inheritance in her family and Blood and in consideration of the several Remembrances in said Indenture limited to her [it seems that COOK & ARMSTRONG set up a trust for the sisters].. WITNESSES: John BURROWS and William SMYTH. NOTE: The inheritance originated with their uncle: Samuel JACKSON (1641-1706). NOTE: Col Hugh BOYD (1690-1765) of Ballycastle was a brother of Elizabeth BOYD (?-aft 1722). She was the mother of Richard JACKSON (1722-1787) of Forkhill.


As soon as one does the math, the first thing that jumps out is that she was fifty-four years old, and he was only twenty-seven when they married. Some unsubtle questions come to mind:

1. Did they marry for love, pleasuer, money, status or all/none of the above?

2. If they married for money, what lands did each of them start out with and end up with? 

3. Which assets of Abigail’s ended up in the possession of Oliver CROFTON and after her death which ended up being owned by her relations? 

Although the records are silent with respect to love and pleasure, thanks to William Walker Ball, a genealogist who had been employed by Amy Oliver JACKSON in the early 1900s, we can get glimpses of Oliver CROFTON’s status and something of who he was as a man.
Oliver CROFTON (1710-1780)
For the CROFTONs like the JACKSONs, the personal and financial losses caused by the changing political winds (Cromwell - King James II - King William III) had been significant. After the Siege of Derry, Amelia’s step-uncle Col. John MITCHELBURN’s regiment had been merged with the CROFTONs regiment to create a combined force at the Battle of the Boyne. Both families had faced the challenge of getting repayment of the funds which they had fronted out of their personal resources to support the army during the Siege of Derry. 

	The practical injustice of what General Kirk did was felt keenly, and so late as 1721 William Hamill, grandson of Colonel Hugh Hamill, published a pamphlet entitled "A View of the Danger and Folly of being Public Spirited," in which it was estimated that the cost of raising and equipping the eight Derry regiments was close on £75,000, that of Crofton's being £7,759. Crofton Memoirs, p222.


Oliver CROFTON never met his father, Oliver CROFTON (1688-1709). He had drowned while in Quebec, serving with the army, only a few months after attaining legal age. Young Oliver’s grandfather, Sir Edward CROFTON (1662-1729), did live long enough for Oliver to become acquainted of the impact of war on the family. Sir Edward had lost his estates at Moate while Ireland was under the rule of King James II. He had then decamped to London, but then had his lands restored soon after William III was crowned. In his late 60s he had travelled to Lyons France, for his health and had died there when Oliver was only 19 years old. A year earlier, when Oliver was not yet of legal age, he had signed papers as if he was:
	On September 21, 1728, when he would be only 18 years old, he took out letters of administration at Dublin to the property of his father, who was described therein as "Oliver Crofton, late of the City of Dublin, but in parts beyond the seas, Esq., intestate" ; the widow had renounced her right to administer, and he was described as "of the City of Dublin, gent." SOURCE: Crofton Memoirs


In 1740, 2 ½ years after her marriage, Abigail and Jane sold the joint holding at Castletownmore to John PIPPARD. 

	1740 May 20. ROD: 98-390-68858 Image 222. BTW Henry PIPPARD of Drogheda  administrator of George PIPPARD of Drogheda deceased  of 1st part & John PIPPARD of Castletownmore [Castletownmoor, Parish Staholmog, Barony Lower Kells] of Co of Meath of 2nd & Alexander ERWIN [als IRWIN in same document] of City of Dublin of 3rd pt & reciting that Jane JACKSON spinster and Abigail BUCKLEY als JACKSON widow sisters and heirs at law of Rev. Robert  JACKSON formerly of Fathan [aka Tatham] Co Lancashire did by deed dated 19 Mar 1734 demise to John PIPPARD… town & lands of Castletownmoore … WITNESS: Henry HUMFREY clerk to George MOORE of City of Dublin & said George MOORE.


From a deed four decades later, we can see that the land did not make its way into the pockets of Oliver CROFTON, but instead ended up with the NORTH relations, along with most of the clusters of townlands in the four counties originally held by Samuel JACKSON in 1705. 

	1781 Sept 7. ROD: 339-371-229119 Image 202. Indentured deed between Miles NORTH late of Jackson's Hall in the County of Westmorland and now of the City of Dublin Esq. and Edward NORTH of Bloomfield in Co Dublin Esq. of the other part…. Miles NORTH had levied a fine sur conveyance de droit com ceo [ NOTE : Sur Cognizance De Droit Come Ceo. ... acknowledgment of a former conveyance originally made]; made and provided  unto the said Edward NORTH of all and singular the town and lands  of Knightston otherwise Kingstown otherwise Knitstown Knightstown, Parish Lusk, Barony Balrothery East], Coleman's Town [Colmanstown, Parish Newcastle, Barony Newcastle] and Ballycle otherwise Ballanclea otherwise Ballinclea [Ballinclea, Parish Kill, Barony Rathdown], Co. Dublin] and the Commons belong to Ballincea situate lying and being in the County of Dublin…[also] lands of Castletownmore otherwise Castletownmoore [Castletownmoor Parish of Staholnog, Barony of Lower Kells, Co. Meath], Ardlonan [Ardlonan, Parish Kilbeg, Barony Lower Kells, Co. Meath. Drishoge otherwise Dryshook, [Maxwellstown aka Marvelstown] Drakeath [Drakerath, Parish Staholmog], Raisk otherwise Reiske otherwise Reuske [Reask, Parish Emlagh, Barony Lower Kells], Emlough otherwise Emlogh [Emlagh, Parish Staholmog, Barony Lower Kells]  and Oristown [Oristown, Parish Emlagh, Barony Lower Kells, Co. Meath] situate lying and being in the County of Meath [with all land and appurtenances] …. [also] lands of Lisgrea otherwise Lisgreath otherwise Lisgoath Drumagolan otherwise Drumaghagolan otherwise Drumgola [Drumgola, Parish Urney, Barony Upper Loughtee] , Brooklany otherwise Brackloney otherwise Bracklonagh otherwise Brally [Probably Brackloney, Parish Castlerahan, Barony Castlerahan], Drumsamoney, Ashon otherwise Ashain or Asham otherwise Assondrass & Liskerry [probably Lisgrea (Lios Cré) , Lurgan Civil Parish, Barony of Castlerahan] situate lying and being  in Co. Cavan with all the appurtenances … [also … Town and lands of Lattin otherwise Lattone [Latton, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne] Dromad otherwise Dromadmoney[Drumod, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne], Meaghan [Maghon, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne], Dromconar otherwise Drumcannon [Drumcanon, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne]otherwise Drumkenan otherwise Shentenagh [possibly Shantonagh, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne] otherwise Dromkonnan Drenkennan [Drumcunnion, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne] situate lying and being in Co Monaghan with the appurtenances etc…. WITNESS: Will CUTHBERT & Thomas ARMSTRONG both of the City of Dublin clerks to Henry BELAGH of the said City Gent. 


Thinking again of the pinball game, after Abigail’s death, the land had gone from 

  to 

	1-Thomas North d. Of Docker and Newton. Lancashire

+ Alice Unnamed


2-Thomas NORTH b. Abt 1632


2-Oliver NORTH d. Jan 1723, Probably Whittington, Bur. 25 Jan 1723, Whittington Church, Lonsdale, Westmorland, England

+ Jennet JACKSON b. Between 1648 and 1652, m. 6 Jul 1671, Whittington, d. Between 1687 and 1695



3-Richard NORTH b. 1684, Of Newton Hall, Lancashire, c. 18 Jan 1684, Whittington Church, Lonsdale, Westmorland, England, d. 22 Jan 1773, Whittington Lanes, Yorkshire, England

+ Anne PRESTON d. Abt 10 Feb 1760, Whittington, Bur. 10 Feb 1760, Whittington Church, Lonsdale, Westmorland, England




4-Oliver NORTH b. 1712, c. 22 Jun 1712, Whittington Church, Lonsdale, Westmorland, England, d. 20 Mar 1761, of Newton, Lonsdale, Westmorland

+ Alice BORDRIGGE b. 1708, c. 15 Jan 1708, Whittington Church, Lonsdale, Westmorland, England, m. 10 Feb 1734, d. 1738, Whittington





5-Miles NORTH Esq. b. 9 Dec 1738, d. 15 May 1795, Of Newton And Jackson's Hall, Kirkby Lonsdale

+ Susannah TOULMIN m. 17 Dec 1778, St Olave, Hart St, London, d. After 1818






6-Edward Jackson NORTH b. 1779, c. 17 Dec 1779, of Jackson Hall, Kirkby Lonsdale, d. 1789






6-Richard Toulmin NORTH b. 7 Jan 1782, Of Newton and Thurland Castle, d. 14 Jul 1865, of Thurland Castle






6-Mary-Anna NORTH b. Bef 1784, d. 27 Jan 1841

+ David MORGAN Esq.







7-Mary Anna MORGAN

+ John Standfast BURTON b. Apr 1782, d. Apr 1852

8-North NORTH Esq. b. Apr 1824, d. 1910, of Thurland Castle, Co. Lancashire

+ Maud Mabella COULTHURST

9-Bordrigge North NORTH b. 16 Oct 1862, Bellary, Madras, East Indies, d. 1936, of Halecote, Grangeover-Sands


10-Edward Tempest Tunstall North b. 31 Jan 1900, Newton Hall, Kirkby Lonsdale, Westmorland, d. 1 Jan 1942, Bur. St John the Baptist church, Tunstall, Lancashire

+ Mary Scott WILKINSON m. 1928

+ Alicia Gertrude VERSTURME m. 15 May 1856, Shiplake Church, Oxfordshire









9-Louise-Aylmer BURTON - North









9-Alice Helen BURTON - North






6-Lieut. Miles NORTH b. 1784, Whittington, d. 1809, At Sea    Returning From India



3-Ann NORTH c. 14 Aug 1687, Whittington Church, Lonsdale, Westmorland, England


2-Richard NORTH



Had Oliver CROFTON attempted to have control of Abigail’s leases? Perhaps.
1741, an ad included that Oliver CROFTON owned 40-50 acres at Ballyclea, about 5 miles from Dublin on the road to Bray. Curiously, the description of this land looks as if it was the land that Abigail had inherited from her uncle Samuel. 

1741 June 14 ROD: 100-537-71602 Image 286 BTW Alexander ERWIN of City of Dublin Esq. of 1 pt; Henry FISHER of City of Dublin Gent Grandson to the said Alexander ERWIN … Lease of Castletown More [Castletownmoor, Parish Staholmog, Barony Lower Kells], Meath, formerly formerly held by Mathew BARNWELL by virtue of a lease 19 Mar 1730 made by  from Jane JACKSON, spinster and Abigail BUCKLEY otherwise JACKSON, widow who assigned [lands?] – of the 1st part in the original lease [in 19 Mar 1734] to Alexander ERWIN, Esq of Dublin who assigned it to his grandson Henry FISHER, Gent, grandson.

NOTE: in the original lease [in 19 Mar 1734], John PEPPARD of Castletown More [Castletownmoor, Parish Staholmog, Barony Lower Kells], Meath, Esq of the 2nd part (PEPPARD had assigned it to ERWIN). 

	INSERT BALLINCLEA AD.


1742, five years after their marriage, Oliver Crofton went on trial for the killing of John Massey, of Duntrv League, Esq., in a duel, as also of Thomas Cooke, Esq., his second. He was acquitted, not because he had not killed them, but because of the rules of the duel. It was a relic of earlier codes of honour which meant that only the rich could get away with murder in such circumstance. 
1751, it appears Oliver CROFTON tried to cut his sister out of an inheritance 
1763 Pues Occurrences: the estates of Sir Oliver and Lady Crofton, including Ballyclea, near Dunleary, and Dalkey, Co. Dublin, were "to be set in the whole, or in two divisions with a

farm house and office to be built on each. It lyes on the side of the hill next the bay west of the Obelisk, with good roads different ways to it, and is well situated and circumstanced for building on, as it commands an entire and most beautiful prospect of the bay, harbour, and city; and has a full view of the sea; and is convenient for bathing."
	Ballinclea as described by Francis Erlington Ball in 1902

Francis Elrington Ball. History of the County of Dublin (1902) p. 60
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Ballinclea Lodge. Photo by Michael McShane January 2023

The lands of Ballinclea, or the Town of the Mountain, are first mentioned in the time of the Commonwealth. They were then forfeited lands, and had belonged to the owner of Loughlinstown, James Goodman, who had mortgaged them to his cousin, Rowland Goodman. The tithes were paid to the Cathedral of Christ Church, as they had, no doubt, been in medieval times to the Priory of the Holy Trinity. After the Restoration the lands, on which there were two houses and a population of nine Irish, were granted, amongst much other property, to the Duke of York, afterwards James II., and remained in his possession until his abdication. Some years after that event, in 1703, they were put up for auction by the trustees of the forfeited estates, and sold to Mr. Samuel Jackson. They became subsequently the property of Sir Oliver Crofton, Bart., whose baronetcy, conferred on an ancestor after the Restoration, became extinct on his death. Crofton was a rollicking blade, and did not bear the most immaculate character. In early life he had stood his trial for killing a man, one of the Massys of Duntrileague, in a duel, and his proceedings, after the death of his predecessor in the title, had not been to his credit. Attempts were made from time to time to induce people to build on the excellent sites which the lands of Ballinclea afforded, and finally Crofton came to live there himself. Loftus, whose lands adjoined, found Crofton a most unpleasant neighbour, and, on his boundary wall being thrown down by Crofton and his servants, sought, in 1765, the protection of the House of Commons. The House found that a breach of privilege had been committed, and some of Crofton’s servants, who had insulted Loftus, were taken into custody. The fine mansion which now stands on the lands was built, in the last century, by the Talbots of Malahide, and is still occupied by members of the family.

Fleetwood’s Survey; Census of 1659; Certificate for Adventurers and Soldiers, i., 58; Book of Postings and Sale; Pue’s Occurrences, vol. xl., No. 49, vol. lx., No. 9; Dublin Journal, Nos. 2026, 2522; Journals of the Irish House of Commons.

…

Extract from Some residents of Monkstown

By Francis Elrington Ball from: The Journal of the Royal Society of Antiquaries of Ireland , Sep. 30, 1899, Fifth Series, Vol. 9, No. 3 (Sep. 30, 1899), p. 241

This is a transcription of a return made in 1766 by the curate of Monkstown which Ball narrates with footnotes.

Adjoining Loftus Hill, in a small house called Ballinclay, lives Sir Oliver Crofton, a baronet of not the most immaculate character. Loftus has found him anything but a pleasant neighbour. Last year he threw down their boundary wall, and Loftus had to seek the protection of the House of Commons on account of his conduct, and that of his servants- two of whom were taken into custody by the serjeant-at-arms. Some twenty-five years ago [1766-25= 1741] he stood his trial for killing Mr. John Massy, of Duntrileague, in a duel; and his proceedings after the death of his predecessor in the title did not raise his reputation.
https://killineyhistory.ie/ballinclea-house/ 


	The lands of Ballinclea, or the Town of the Mountain, were first mentioned in the time of the Commonwealth. They were then forfeited lands, and had belonged to the owner of Loughlinstown, James Goodman, who had mortgaged them to his cousin, Roland Goodman. The tithes were paid to the Cathedral of Christ Church, as they had, no doubt, been in mediaeval times to the Priory of the Holy Trinity. After the restoration of the lands, on which the two houses and a population of nine Irish, were granted amongst much other property, to the Duke of York, afterwards James II, and remained in his possession until his abdication. Some years after that event, in 1703, there were put up for auction by the trustees of the forfeited estates, and sold to Mr Samuel Jackson. They subsequently became the property of Sir Oliver Crofton, Bart, whose baronetcy, conferred on an ancestor after the restoration, became extinct on his death. Crofton was a rollicking blade, and did not bear the most immaculate character. In early life he had stood his trial for killing a man, one of the Massys of Duntrileague, [john]  in a duel, and his proceedings, after the death of his predecessor in the title, had not been to his credit. Attempts were made from time to time to induce people to build on the excellent sites which the lands of Ballinclea afforded, and finally Crofton came to live there himself. Loftus, whose lands adjoined, found Crofton a most unpleasant neighbour, and, on his boundary wall being thrown down by Crofton and his servants, sought, in 1765 [NOTE: This was two years after Abigail’s death] , the protection of the House of Commons. The house found that a breach of privilege and been committed, and some of Crofton’s servants, who had insulted Loftus, were taken into custody. SOURCE: A History of the County of Dublin: The People, Parishes and Antiquities from the earliest times to the close of the Eighteenth Century.   Vol 1 Francis Erlington Ball. Dublin, 1902, p128.

	Sir Oliver Crofton, the 5th and last baronet of the first creation

(1661) was the posthumous child of Oliver, only brother of Sir

Edward Crofton of Mote, the third baronet, and succeeded to the

title in 1745, when his cousin, the 4th baronet, died leaving no issue.

His father, Oliver, was in the army, and was drowned while on

service at Quebec in 1709. His mother was Catherine, third daughter

of Thomas Armstrong, Esq., of Ballycumber, in King's County.

Catherine died on May 6, 1750, aged 70.

Sir Oliver was born in 1710, and died on November 9, 1780. On

December 6, 1737, when he was 27 years old, he married, at St.

Audoen's Church in Dublin, a widow, Mrs. Abigail Jackson Buckley,

who was just double his age, viz., 54, and there was no issue of the

marriage. She was possessed of much property in Ireland, and also

in the Counties of Lancaster, York, and Westmorland, in England.

Sir Oliver administered to her estate on February 4, 1767.

He is said to have had a sister Catherine, who married first a Mr.

Nixon, and secondly a Mr. Donellan, but .this is contradicted by Sir

Oliver's monument to his mother, where he describes himself as her

only child. He is also sometimes erroneously stated to have married

his cousin, Catherine Crofton.

On September 21, 1728, when he would be only 18 years old, he

took out letters of administration at Dublin to the property of his

father, who was described therein as "Oliver Crofton, late of the

City of Dublin, but in parts beyond the seas, Esq., intestate" ; the

widow had renounced her right to administer, and he was described

as "of the City of Dublin, gent."

He owned forty or fifty acres of land at Ballyclea, about five miles

from Dublin on the road to Bray (Advertisement, Pue's Occurrences,

January 24, 27, 1741).

Pue's Occurrences record that on August 18, 1742, "at Limerick

the trial began of Oliver Crofton, Esq., for the killing of John

Massey, of Duntrv League, Esq., in a duel, as also of Thomas

Cooke, Esq., his second. The prosecution was carried on against

them both by the relatives of the deceased. The trial lasted near five

hours, when, to the general satisfaction, they were honourably

acquitted."

The same publication records that in June, 1743, an attempt was

made to appeal against the verdict in the King's Bench, but the

Court held that an appeal would not lie.

Falkner's Dublin ]ournal states that in April, 1745, Sir Oliver

Crofton was requested to stand for a vacancy in the Parliamentary

representation of the County of Roscommon, for which Sir Marcus

Crofton and John French were already candidates, "but in a letter

dated from Gssanarre in October he states that he judges it proper

to decline contesting the seat."

It will be observed from this that Marcus Lowther had before

November, 1745, adopted the name of Crofton, and was, by mistake,

styled Sir Marcus. The Patent was only dated June 12, 1758.

The same journal states: "We hear from Roscommon that on the

9th (of August, 1746) Mr. John Crofton, late of the City of Dublin,

ironmonger, but now of Roscommon, shopkeeper, was tryed upon an

indictment, found against him there the last spring Assizes, for

endeavouring to persuade Charles Kelly, of Roscommon, surgeon, to

forge a Will importing to be the last Will and Testament of Sir

Edward Crofton, late of Mote, County of Westmeath [read, Ros-

common], deceased, devising the estate of the said Sir Edward to Sir

Oliver Crofton, Bart., to the dis-inherison of Katherine Crofton other-

wise Lowther, the said Sir Edward's sister and heir-at-law. The said

Sir Oliver attended in person upon the said trial, and strenuously

solicited and managed the said John Crofton's defence, but after a

trial of nine hours* the jury, upon full and clear evidence, found the

said John Crofton guilty of the said offence."

The same journal in 1751 stated : "On Thursday morning (May g)

came on a very remarkable trial in the Court of Common Pleas

by a leading order from the Court of Chancery in Ireland,

wherein Marcus Crofton, otherwise Lowther, and Catherine his wife,

the only sister and heir-at-law of the late Sir Edward Crofton, were

Plaintiffs, and Sir Oliver Crofton, Bart., was Defendant, and the

issue being whether a Will introduced by Sir Oliver in his favour,

said by him to have been perfected by the said S i r Edward Crofton

in February, 1741, was executed by the said Sir Edward Crofton or

not? A jury of the principal gentlemen of the Co. Sligo, after a trial

which lasted until eight o'clock yesterday morning (May IO), upon

* Another account says the trial lasted eleven hours, twenty witnesses were

called for the traverser and three for the Crown. The jury only took six minutes

in arriving at their verdict.

At Easter, 1736, John Crofton, a smith, was admitted a Freeman of the City

of Dublin, and may be the same a s the John Crofton above-mentioned. A not too

accurate account of the trial and circumstances relating to it is given in "Anecdotes

of the Connaught Circuit," by 0.J. Burke, 1885.

Faulkner's Dublin Iournal for September 22, 1750, reported that

"Early vesterday morning two gentlemen with their swords went to

a field at the back of the house of Sir Oliver Crofton, Bart., near

Stephen's Green, to fight a duel, but were happily prevented by the

said Sir Oliver, who, upon seeing them, went from his house to part

them, and made them good friends." "His town house had a very

large garden, and stood insulated on the site of Powerscourt House,

in William Street. He was a cross old bachelor" (Staveley Note-

book, 1840).

Pue's Occurrences in 1fj8 advertised that on October 12th the

entire stud of Sir Oliver Crofton was "to be sold by cant of

Tipperary." The sale was postponed to the rgth, and again to the

26th.

The same journal in 1763 advertised that the estates of Sir Oliver

and Lady Crofton, including Ballyclea, near Dunleary, and Dalkey,

Co. Dublin, were "to be set in the whole, or in two divisions with a

farm house and office to be built on each. It lyes on the side of the

hill next the bay west of the Obelisk, with good roads different ways

to it, and is well situated and circumstanced for building on, as it

commands an entire and most beautiful prospect of the bay, harbour,

and city; and has a full view of the sea; and is convenient for

bathing."

The Religious Returns of Moulestown Parish show that in 1766

Sir Oliver was resident at Ballinclea, in Kill parish, and the journals

of the Irish House of Commons for 1765 record that "A complaint

was made to the House of a breach of privilege committed by Sir

Oliver Crofton, Bart., and four of his servants, whom he had caused

to enter on the lands of Rochestown, the property of the Honourable

Henry Loftus, a member of that House, and to throw down a stone

wall erected thereon during the time of privilege, and as it appeared

to the House that the said servants had insulted the said Rlr. Loftus,

they were ordered to be taken into custody by the Sergeant-at-Arms. ''

This incident is mentioned in Ball's History of Co. Dublin, part i.,

where the author, F. E. Ball, describes Sir Oliver as a rollicking

blade, who did not bear the most immaculate character. "In early

life he had stood his trial for killing a man, one of the Masseys of

Duntri League, in a duel, and his proceedings, after the death of

his predecessor i n the title, had not been to his credit."

At St. Kevin's Church, Dublin, there was a monument placed

there by Sir Oliver to the memory of his mother. It has since dis-

appeared, but amongst Sir W. Betham's MSS. in the British

Museum, there is a copy of it. The original inscription had had an

addition made to it. The copy reads thus :-

"Here lies interred the body of Mrs. Catherine Crofton, a woman justly

beloved for her many virtues, sm-eetness of temper, and other good qualities.

She died on the 6th of May in the year of our Lord 1750, in the 70th year of

her age. Her only child, Sir Oliver Crofton, Baronet, who in her enjoyed the

best of parents, as a small mark of his affection and dutv, has caused this stone

to be laid over her grave."

The subsequent addition (in the copy) reads :-

"Also the above Sir Oliver Crofton, Baronet, who departed this life, the

9th of Novr., 1780, in the 73rd [;roth] year of his age, beloved whilst living, and

much regretted by his disconsolate widow, Eleanor Crofton, by whom he left

a son and a daughter."

At the head of the gravestone there was a representation of the

Crofton Arms, which is more particularly described (ante) in the

section dealing with the Arms.

Sir Oliver was indeed a rollicking blade, and a member of the

Hell Fire Club. According to Brit. Mus. Additl. MS., 23,693, "John

Maunsell, a bastard by Oliver Crofton, was born on the 8th of

August, 1743." T h e Registers at St. Ann's, Dublin, record the

baptisms of Esther, daughter of Oliver and Catherine Crofton, 1779,

October 24, and of Susanna, daughter of Oliver and Catherine

Crofton, 1751, April 8.

His Will in this respect speaks for itself. It is dated May 14,

1768, twelve and a half years before he died on November g, 1780.

His wife, who was 80 in 1763, died in 1767. He directed his burial

"in my burial place in Kevin's Churchyard, Dublin." The Trustees

were to be William Ryves, of Castle Jane, Co. Limerick, Esq., and

Rev. John Armstrong (a relative of his mother ?), of Tipperary.

They were to pay a legacy of £100 and an annuity of £250 to

"Ellinor Pierce, now called Ellinor Kelly, of Grafton Street, Dublin"

(the "disconsolate widow" of the St. Kevin's inscription), and she

was to have power to distrain for it if necessary on lands called

Bally-ena and Ard-na-mohir, Co. Limerick. The legacies were A500

to Joseph, son of Edmond (and Elizabeth) Huband, "of Dublin,

merchant"; LIOOto Margaret, daughter of Richard and Ellinor

Stafford, of Ringsend, near Dublin ; to Thomas Brannon, his servant,

he left £10 yearly; to " daughter Catherine Crofton by Ellinor

Pierce," A1,joo; to his " three illegitimate sons, Edward Crofton,

and John Crofton (otherwise Saunders), and Oliver Crofton (now

Usher)", £500 each; and if Ellinor Pierce should have more children

than James and Catherine, to each such child L1,000

To his "son James Crofton, by Ellinor Pierce," he left in tail male

his estate in Costlea Barony, Co. Limerick, called part of Lot of

Galbally ; and all estates in Counties Dublin, Meath, Cavan, and

Monaghan, and the estates in Lancashire, Yorkshire, and Westmor-

land, which came to him by his wife, Dame Abigail, and "all other

my estate real and personal that I now am or may be entitled unto

by the Will or death of the late Sir Edward Crofton, Bart., deceased" ;

with remainder to any other sons Ellinor Pierce might have; with

remainder to his three sons, Edward, John, and Oliver equally, with

remainder to their issue; remainder to Ellinor Pierce for life, with

remainder to daughter Catherine for life, and her issue in tail male,

and remainder to the female issue of James, Catherine, and other issue

of Ellinor Pierce, remainder to female issue of the three sons above,

remainder to Joseph Huband in tail male, and remainder to Huband's

female issue.

The ultimate remainder was as to five-sixths to the Society for

Protestant and Working Schools in Ireland, the Dublin Society of

Arts and Sciences, St. Patrick's Hospital for Lunatics, and a number

of other Irish charities, and as to one-sixth for criminal prisoners in

Dublin, Cork, Limerick, Clonmell, Cashel, and Roscommon.

To Ellinor Pierce (with certain other articles), a picture set in gold,

and to her daughter Catherine, two seals and miniature of Sir Edward

Lilly set in gold; to James, "the pictures of myself and my mother

and t1-470 seals with mv arms."

Ellinor Pierce, "now stiling herself Dame Ellinor Crofton, " proved

the Will, but she died before 1784, and on Jan. 14 of that year

James took probate.

Enquiry has been unsuccessfully made for the portrait of Sir

Oliver Crofton, which is mentioned in his Will as being left to

James Crofton. It was probably sold about 1850, on the death of his

son, Arthur Burgh Crofton. 

SOURCE: Crofton Memoirs, An account of JOHN CROFTON, Of Ballymurry, Co. Roscommon Queen Elizabeth's Escheator-General of Ireland and of His Ancestors and Descendants, and others Bearing the Name. Compiled by Henry Thomas Crofton, Ex-president Lancashire and Cheshire Antiqn. Society, Assisted by The Rev. William Ball Wright, M.A
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	JACKSONs mentioned in the Irish Records Commission.  SAMUEL JACKSON of Dublin esq. 14th June 1703, consideration 358l  - The town and lands of Ballyclea, 40A; bar Rathdowne, Co. Dublin. – the estate of the late King James – Inrolled 12th August 1703. NOTE: In Index of Abstracts of Conveyances forfeited in 1688

·       Ballinclea, Parish Kill., Barony Rathdown, Co. Dublin


The path that these bequests took as they ping-ponged down the family line from Samuel’s nephew William JACKSON, and from his brothers Nathaniel JACKSON (Abigail’s father) and Leonard JACKSON can be tracked in previous pieces on my website and blog.

SEE:

· 1705 December 4 - Will of Samuel JACKSON 
· Map of Samuel JACKSONs Holdings in Co. Meath in 1705
· My Blog post: Jacksons of Cavan
· Research relating to early JACKSONs in Co. Cavan.
· Samuel JACKSON – Gleanings of a Life.

· JACKSONs of Kirkby Lonsdale, Westmorland and Coleraine, Londonderry
· Twenty Children of Rev. Richard JACKSON.
TIMELINE OF A FEW KEY EVENTS:

· 1718: Marriage of Abigail JACKSON to William BUCKLEY.

· 1722: [William BUCKLEY] had a lethal dispute with Major Samuel Crooke, the High Sheriff of Lancashire, regarding a right of way in Higher Walton, Lancashire. Buckley and Cooke entered a duel at Rochdale in which Cooke was killed. Buckley was tried at the assizes in Lancaster and found guilty of manslaughter, but received "only a light sentence”. He died in 1730. SOURCE: WIKI: Buckley, Greater Manchester.

· 1730: Death of William BUCKLEY. Abigail was then 47 years old. 

· 1737: Abigail married Oliver CROFTON of Moat, later Sir Oliver CROFTON. 

· The CROFTONs of Moat aka Mote, aka Maote – Mote Demesne, Parish Kilmeane, Barony Athlone bordering the townland of Ballymurray, Parish Kilmeane, Barony Athlone, Co. Roscommon, close to the border with Co. Mayo]. 
· At the time of their marriage, he was 54 years old while he was merely 27. NOTE:  Her estimated birth date comes from her age – 54 - given at the time of marriage to her 2nd husband. Understandably, there was no issue.
ABIGAIL JACKSON’s MARRIAGE TO OLIVER CROFTON
The one thing that can be said about this marriage is that -even setting the age disparity aside - it was unconventional. 

INSERT PHOTO OF MOTE

IN THE END- WHO HELD TITLE?

	321
	307
	216303
	JACKSON, Abigail
	Meath
	1778 May 27
	Image 167
BTW Anthony CRUISE of Spiddal [Spiddal , Parish Nobber, Barony Morgallion] Co. Meath Gent of the one part , and Peter DILLON of Mananstown [Mannanstown, Parish Ardcath, Barony Upper Duleek], in the said County Gent of the other part Reciting that whereas the said Anthony CRUISE is under and by virtue of a lease or Demise 26 Apr 1759 by Sir Oliver CROFTON and June 1778 Dame Abigail [née JACKSON]  his wife Intitled to the Lands of Marvillstown [Marvelstown, Parish Kilbeg, Barony Lower Kells, Co.Meath] in the said County of Meath Containing 161a 3r for the term of 31 years from the twenty fifth day of March then last at the yearly rent of 14s 6d sixpence per acre by which said Indented Deed the said Anthony CRUISE for the Considn therein granted transferred to Peter DILLON the said Recited Lease or Demise as aforesd Said Anthony CRUISE made by the said for Oliver CROFTON and Dame Abigail his wife to the said Anthony CRUISE of the said lands of Marvillstown in the said County of Meath and all Benefit and Advantage to be had thereby to hold unto the said Peter DILLON his Exors Admors and Assigns from the Day of the Date of said Indented Deed for and During all the rest residue and remainder of the said Term of thirty one years yet to come and unexpired Subject Nevertheless to the provise or condition of Redemption therein particularly mentioned and to the Several other clauses and covenants therein also contained WITNESS: Richard HENRY of the City of Dublin Esqr and Thomas HACKETT of the said City Gent , Anthony CRUISE [SEAL] 
NOTE: Abigail JACKSON (1683-1763), married to Oliver CROFTON (1710-1780) had inherited the lands of her uncle Samuel JACKSON (SEE: 1705 December 4 - Will of Samuel JACKSON and SEE: Map of Samuel JACKSONs Holdings in Co. Meath in 1705.


INSERT Barony of Lower Kells picture.


I fear that the brains of my readers would be totally fried if I tried to follow the trajectory of all the lands mentioned in this will, so for now, I will stick to the cluster of townlands in Co. Meath: Drakrath, Castletownmore, Drishoe, Ardlonan, Keske & pt of Oristown, Emlagh & Marvelstown.

INSERT Co. Meath map INSERT Barony of Lower Kells picture.

Imagine there is only one ball loaded into the machine for this pinball game, and every time it ricochets down to the bottom, it gets shot up to the top again.  After Samuel Jackson’s will was probated in 1706, – PING - the cluster of deeds went to William Jackson (b. aft 1671 – d btw 1706-1733). He was a son of Samuel Jackson’s brother Nathanial Jackson and his wife Elizabeth Woods of Tatham, Lancashire. I know nothing about this William, except that he died with no surviving sons. Samuel’s will was specific about to my nephew William Jackson son of my Brother Nathanial Jackson of Leeds in Yorkshire decd & his issue male. It is possible that William may have had daughters, but we have no record of any. 

Once again, the pin ball was back in play. PING. The next to benefit was Samuel’s brother Rev. Leonard JACKSON (d 1726) of Tatham. But then he died in 1726, sans issue. - PING – Now the leases went to Rev. Robert JACKSON (abt 1690-1733). He was the youngest brother of William Jackson. Before his death in 1733, Rev. Robert Jackson had added £1,000 worth of lands in Newtown, Co. Meath to his net worth. Then he too died sans issue.

Next  – PING –the lands ended up in the hands of Jane Jackson (aft 1671-aft 1741) and Abigail Jackson (1683-1763), two sisters of Rev. Robert. A third sister, Anne, probably died before 1733, also sans issue. After Jane died sans issue – PING –the lands were no longer shared but were totally owned by Abigail. It is likely that her brother Leonard Jackson, a godson of the Rev. Leonard Jackson, was already deceased although I have no evidence of either date or place. Abigail’s other brother, Richard Jackson, also probably died before 1726. All I know is that he was buried at St. James the Less, Tatham, Lancashire. 

There are few more rounds of play in this game. In 1763 Abigail Jackson also died sans issue. Although her second husband would probably have made a serious legal play for the townland leases, he didn’t get them. By 1781 they were owned by Miles North (1738-1795), her half first cousin twice removed. Why did he end up with them? Three more deaths make sense of it, starting with Jennet Jackson a sister of the Samuel Jackson who had held these leases at the start of our pinball game. Jennet was the wife of Oliver North and probably died shortly after 1687 but they had a son Richard North (1684-1773), who had a son, Oliver North (1712-1761). This Oliver North died before Abigail Jackson did –  PING – and so Abigail’s townlands all ended up in the ownership of his son Miles North (1738-1795).

Robert Jackson, nephew to the Rev. Leonard Jackson, 

Rector of Tatham, received at his uncle’s death in 1726, the 

large estates of the Jackson family of Whittington and Kirkby 

Lonsdale ; to these he added a purchase of lands in Newton 

for £1,000. He dying unmarried and intestate, his property 

devolved on his two sisters Jane and Abigail. Jane also died 

unmarried and intestate and her share passed to her sister 

Abigail, who was married twice, viz. first to William Buckley 

of Wennington Hall, and secondly to Sir Oliver Crofton, an 

Irish baronet. She had no issue by either husband and died 

in 1763, when Richard North of Newton took her estate as 

cousin and heir-at-law ; he gave it to his grandson, Miles North 

of Whittington and Kirkby Lonsdale, who thus became the 

owner of large estates, both in England and Ireland, and was 

able to describe himself as an esquire. INSET VISUAL OF TEXT
Thanks to the circuitous route that these bequests took over the decades after the death of Samuel Jackson two things happened that enabled me to not only solve the mystery of where all these places were but also to hint at meaningful connections. Firstly, there were variant spellings. Secondly, sometimes a Barony or Parish was mentioned. That information helped to narrow down the options for where to look next. Once I had these townlands located on maps, I could see what I had. As the joke has it: Christopher Columbus was discovered by what he found.

The first thing that became apparent was the proximity of these leases to other leases held by Jacksons in the late 1600s and early 1700s in Co. Meath. This is thin ice to walk out on, and only a fool would do it, but those who read my posts know that I am often prepared to be such a fool. In this case, part of my reason for stepping out is because this proximity of leases is such a neat fit with our family stories that I can trace back to the late 1800s.

POSTSCRIPT:
The picture of Abigail JACKSON
AVOID RABBIT HOLE: Although the current Wennington Hall hosts prestigious weddings these days, it is not the version that was there in the early 1700s when Abigail was married. The current version is a Victorian Mock Gothic reconstruction (SOURCE: Wennington). It was used as a school for decades, more recently sold by the Lancashire City Council, and then purchased by James Places. Since the rebuilding happened in second half of the 19th century, the current version will have nothing in common with what the building looked like when Abigail and William were married there. Even so, it may may have had something in common with this pre-reconstruction etching:
	A mid-1800s etching, and a description prior to the Victorian rebuilding:
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	24th October 1840 - WENNINGTON HALL ESTATES - TO BE SOLD BY AUCTION
At the house of Mr Pritt, the King's Arms Hotel, in Lancaster, on Thursday, 29th October 1840.
THE WENNINGTON HALL ESTATES, situate about 12 miles north east of Lancaster, in the Vale of Wenning, which communicates with the celebrated Vale of Lune, in the parish of Melling, in the Northern Division of the County of Lancaster, comprising
THE MANOR OF WENNINGTON,
With its MANORIAL Rights and Privilages, and also the 
MANSION OF WENNINGTON HALL
With the extensive Out-offices and Buildings, Gardens, DEER PARK, Woods and Plantations, and the several FARMS attached thereto, which contain in the whole upwards of 330 acres, statute measure, of very choice and fertile Arable, Meadow, and Pasture Land, which is divided into several Holdings, and is Let to highly respectable and responsible Tenants, at very moderate Rents, the whole forming a very compact, well wooded, picturesque, and desirable Estate, included in a Ring Fence.
N.B. A considerable Portion of the Purchase Money may, if required, remain secure upon the Estate, at a moderate Rate of Interest.
Printed Particulars, with a Plan of the Property, may be had at the King's Arms Hotel, in Lancaster, and at the principal Hotels in the County of Lancaster; of Mr William Sharp, solicitor, 11 Staple Inn, London; and of Sharpe and Son, solicitors, in Lancaster, who will direct a person to shew the Estates, and from whom further Particulars may be known.
October 1st, 1840.

Lancashire City Council Red Rose Collection. SEE: MARIO Map

	https://www.british-history.ac.uk/vch/lancs/vol8/pp207-209 


DELETED
	The birth of his father, Oliver, occurred too in stormy times, for the Siege of Londonderry by James II.'s army began April 20, 1689, and lasted till July 30, and on July I, 1690, the Battle of the Boyne was fought, and the Revd. George Walker, the defender of Londonderry, was killed. In 1689 the Parliament at Dublin, nominated by James II., included Sir Edward Crofton of Mote, Bart., late of the City of Dublin, in the list of those attainted as rebels against James II., "if he did not appear before September I, 1689, having absented himself from the Kingdom of Ireland since November, 1688" (King's State of the Protestants, 1691, pp. 26j, 268). Crofton Memoirs, An account of JOHN CROFTON, Of Ballymurry, Co. Roscommon Queen Elizabeth's Escheator-General of Ireland and of His Ancestors and Descendants, and others Bearing the Name..

	The General [KIRK] directed that the regiments of Colonel Mitchelburn and Colonel Crofton should be joined, and that Crofton, who had been Major, should be reduced from being Colonel. P 226

…

The practical injustice of what General Kirk did was felt keenly, and so late as 1721 William Hamill, grandson of Colonel Hugh Hamill, published a pamphlet entitled "A View of the Danger and Folly of being Public Spirited," in which it was estimated that the cost of raising and equipping the eight Derry regiments was close on £75,000, that of Crofton's being £7,759 (Dwyer, p. 232). p227

…

Dom. Warrant Bk. 34, p. 497).

Edward Crofton had also apparently been to London, and on Jan.

g, 168990, the Duke of Schomberg, commanding at Lisburn, wrote

to the King a long letter in French on military affairs, and says (in

translation) :-There is here one named Crofton, who has brought me

a letter from my Lord Shrewsbury for a regiment, but as I have learnt

here that he is not a man who is much considered and of low birth

(de petite naissance), I have not given him a regiment, not having

one vacant. I therefore think your Majesty should be informed who

he is, and that he should be content with a lesser office (fisqu'd ce que

Votre MajestS fuit inform6 qui il est, et qu'il pourroit se passer

d'une moindre c heurge).

Edward Crofton tried again, and on January 30, 1689-90, obtained

a further letter from Lord Shrewsbury, Secretary of State at Whitehall,

to Major General Kirke : -"My Lord Cornwallis has recommended

to me the person w7ho carrys this letter, one Edward

Crofton, for whom Dr. Walker has also certifyed that he was an

officer' and behaved himself well in the siege of Derry. I don't

question but you retaine a kindness for persons of this character, and

therefore it won't be difficult to engage your assistance in his behalf,

to procure him such employment in the foot as he may be capable of,

for I fea? he is not in an equipage to pretend to Horse service; and

the gratifying my Lord Cornwallis herein will be an obligation to, sr,

yor most faithfull humble Sert, Shrewsbury ." (H -0. Letter Book,

Secretary's, I., p. 249, S.P. Dom. Entry Book, No. 97).

P228


https://archive.org/stream/anecdotesofconna00burkuoft/anecdotesofconna00burkuoft_djvu.txt 

Nominated for election as mayor in November 1698, he failed to be elected after resigning as governor. His regiment having been disbanded, he went to London to petition for the considerable arrears (£15,941. 18s. 6d.) owed to both his units, and some reward for himself. Fortuitously, two pamphlets appeared around this time which depicted his wartime conduct in a positive light (again, it is unclear whether he was the author). The case of Col. John Michelburne . . . (1699), stressed his lack of a reward after the war, while a second pamphlet, The case of the governor, officers, and soldiers actually concerned in the defence of Londonderry . . . (1699), cast aspersions on the role claimed by others (especially the serving aldermen) in the defence of the city. Called before the council of Derry to explain himself in April 1699, Michelburne refused to admit to being the author, or to repudiate the pamphlet. Subsequently disenfranchised, he mounted a successful legal challenge to overturn this but was refused admittance to the council chamber till 1703, when the new council readmitted him and paid the fees of his appeal.

Michelburne subsequently wrote a play, Ireland preserv'd, having it privately printed and distributed in 1705. It undoubtedly sought to justify Mitchelburne's conduct; the central protagonist, ‘Granade’, was a conscientious soldier faced with an incompetent governor. The incidental detail strongly suggests that Granade represented Michelburne, and Ireland preserv'd can be interpreted as his own personal testimony (though it was more fair-minded towards his enemies than might be expected). It also (at an early stage) pioneered the use of the epitaph ‘virgin’ to describe the city. The play was a modest success, and three London editions were printed by 1718. The author's financial position remained precarious, and he was imprisoned for debt in London in 1709.

	After the relief of Londonderry Kirke commissioned Mitchelburn as sole governor, and made him colonel of both Skeffington's and Crofton's regiments [at the Boyne], which he fused into one. Dictionary of National Biography


Officers of Col. Mitchelbourn's late Regiment of Foot. Col. John Mitchelburn and as Captain 8s.; Lieut. Col. John Hamilton and as Captain 6s.; Major Anthony Shamberg and as Captain 5s.; Capt. James Mauson 3s.; Capt. David Chambers 3s.; Capt. Henry Burleigh 3s.; Capt. William Tucker 3s.; Capt. Michaell Cunningham 3s.; Capt. Jonas Campbell 3s.; Capt. Francis Boyd 3s.; Capt. Stephen Miller 3s.; Capt. George Gregory 3s.; Capt. James Mackcornuck 3s.; Capt. Lieut. Richard Bickerstaff 2s.; Lieut. Samuel Archer 2s.; Lieut. James Johnston 2s.; Lieut. George Church 2s.; Lieut. Saml. Shalcrosse 2s.; Lieut. Andrew Dunbar 2s.; Lieut. William Gunter 2s.; Lieut. Joshua Markham 2s.; Lieut. James Wallis 2s.; Lieut. Thomas Bennett 2s.; Lieut. Oliver Angtell 2s.; Lieut. Samuell Ferguson 2s.; Lieut. Patrick Murray 2s.; Ensign Samuell Wright 1s. 6d.; Ensign Daniell Gillespy 1s. 6d.; Ensign John Wreckham 1s. 6d.; Ensign Jackson 1s. 6d.; Ensign John Foresight 1s. 6d.; Ensign Hugh Campbell 1s. 6d.; Ensign John Clements 1s. 6d.; Ensign James Donnally 1s. 6d.; Ensign Charles Johnston 1s. 6d.; Ensign William Cornwall 1s. 6d.; Ensign Andrew Hamilton 1s. 6d.; Quarter Master John Cushin 2s.

SOURCE: British History On Line: http://www.british-history.ac.uk/report.aspx?compid=83227 
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But afterward, when all the Meaſures he had taken were 

attended with Succeſs, how many Pretenders ſtarted up, as 

the Principal Actors in this grand Affair, viz. Baker, the 

Afſigns of Baker, his Son, Walker, Roach, Leſley, &c. theſe 

were all highly Rewarded, but the Real Governour slighted 

for his Pains : They all Plowed with the Engliſh-man's Heifer. 

Sic vor non Vvobis. 

But altho he has not as yet got any Recompence or Re- 

ward, yet the Honour of that Service will remain for ever 

upon him and his Poſterity, and no one, let their Malice be 

ever ſo great, will be able to eclipſe or diminiſh the Fideli- 

ty and true Zeal he always had for the Honour of his Coun- 

try, and that fo early, that the Three Kingdoms, without 

Vanity to himſelf, ſtood in need of his Service. | 

None are anſwerable or puniſhable for Faults committed, 

or ſtand to the Cenfure of Martial Law, but thoſe intruſted 

with the King's Commiſſion, Colonel Lundy, Cruningham, 

Richards, Michelburn, theſe are thoſe that had Commiſſions, 

and were choſe Commanders; and the laſt would have been 

made the Criminal, had he made a wrong Step: For 'twas 

his taking upon him that great Concern, which all others, 

that were experienc'd, fled from, that did the buſineſs and 

JJ 

They judg d it a thing im 

thought it adviſable to do, and this would have been the 

Ay, Cunningham, and Richards ) would have been receiv'd in- 

to Favour, and bcen commended for not engaging in ſuch 

vain and unprathcable Methods. l. ² w 

| However, that Service was accompliſh'd, and brought to 

a happly Conclufion, tho' their Wiſhes and Ho 

the contrary. A deſperate Diſeaſe muſt have a deſperate Cure. 

outcry, and for what he would have been condemn'd, had 

the Town been taken by the Enemy; when the others ( Lun- 

pes were to 

A Kingdom lay at Stake, and 'twas not the faithful Gover- 

nour's Fault that ſo many Thouſands loſt their Lives, for 

who would have imagined, but that in three or four Months 

time, by ſome means or other, Proviſions would have been 

thrown into them, to have ſavd ſo many Thouſands of 

Men from being Starvid. But, bleſſed be God, they were 

at laſt reliev'd with Proviſions, after ſeven or eight Weeks 

lying in the Harbour. Derry was preſerv'd, and that for 

four Months, that England might have time to Raiſe an Ar- 

my, and tr anſport them into Ireland, | "Twas 

1 poſlible to be perform'd, and 

therefore would not go ſo raſhly to work, as to run the 

hazard of ſo many Thouſands of Mens Lives, as Micbelburn 
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Upon Examination of the Matter contained in Colonel Mi- 

 chelburn's Petition, it doth appear to this Committee, by a 

Commiſſion under His Majeſty's Hand, when Prince of Orange, 

bearing date the fifth Day of February 1688, that the ſaid 

Colonel Michelburn was thereby appointed Major of a Regi- 

ment Commanded by Colonel Skeffington, with which Regiment 

the ſaid Colonel Michelburn march d into the Town of Lon- 

don-Derry in April, before the late Siege; where he continued 

with his Regiment in defence of that Place, till the Death of 

Colonel Baker, which happend about the middle of June, 

when Colonel Michelburn was choſen by the whole Gariſon, 

Governour and Commander in Chief with Dr. Walker; the ſaid 

Colonel Michelburn performing all the Duty, during all the 

difficulties of the Siege, having all the Charge of the Military 

part, and, by God's Bleſſing and Aſſiſtance defended the City 

ts the laſt Extremity, until happily Reliev'd with Proviſion by 

Major General Kirk, upon which the Enemy rait d the Siege, 

burnt the Camp, and march'd off. That _ Major General 

Kirk's coming into the Town, the ſaid Colonel drew out the 

Gariſon, when the ſaid Major General Kirk did Muſter the 

ſaid Colonel Michelburn Regiment upon view, and gave him 

4 Commiſſion dated the third Day of Auguſt 1689, to be ſole 

Governour of the ſaid City, and Colonel of the ſaid Regiment. 

a Al it further appear d to this Committee, by His Majeſty's 

Royal Letter, under His Sign Manual, dated the 16 th of 

Auguſt, Signed Shrewſbury, and directed to George Walker 

and John Michelburn, Efquires, Governours of London- 

Derry, Graciouſly acknowledging the eminent and extraordi- 

nary Service eee by them (as His Majeſly was graci- 

ouſly pleaſed to expreſs it) in the reſolute and unparallel'd 

Defence of the ſaid Town, and therein promiſing to make ſuch 

| Retribution, as well to the Commanders in Chief, who had 

been the wad Inſtruments, under God, of that Deliverance, 

as others w 

bat it further appear d to the Committee, That the ſaid 

Colonel Michelburn's Regiment, in February 1689, by the 

Command of General Schonberg, did join the Army, and was 

poſted upon the Frontiers, and hath continued in His Majeſty's 

Service till the 4th of April lait pait, when they were Diſ- 

banded is I.. „ 

And it further appear'd, That His Majeſty was Graciouſly 

pleaſed, by his Commiſſion, dated the 12th Day of Aug. 1690, 

_ to confirm to the ſaid Colonel Michelburn, the Command, as 

Colonel of the ſaid Regiment; with a Clauſe in the ſaid Com- 

miſſion, to take place, as if the ſaid Commiſſion bore date the 

ioth Day of March 1688. 
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Reſolved, That it is the Opinion 75 this Committee, that 

Colonel Michelburn hath fully proved the Allegations in his 

Petition. 

Refolved

That it is the Opinion of this Committee, that 

there remains due to Colonel Michelburn, for his Pay as Go- 

vernour of London-Derry, during the time he Commanded 

there, according to the Eſtabliſhment of Colonel Lundy, his 

Predeceſſo, Nine Hundred Ninety Two Pounds. 

Some time after the Honourable Houſe of Commons was 

pleas d to Addreſs His late Majeſty for a Compenſation to 

be made to the City, Governour, and Gariſon. 

And the Addreſs, ſo far as it related to the Governour 

and Gariſon, who through the utmost Sufferin and Extremity 

| defended the Place, do likewiſe deſerve to have ſo ſignal a 

- Service taken into Conſideration ; and the ſaid City, who have 

fo eminently Suffered, to have ſome Marks f Jour Maj x 9 

| Favour for a — Monument to Peſterity. 

Al which we mo humbly Repreſent 1 to your „ Majeſty 8 

praying, That in Conſideration of the Premiſes, 

your Majeſty wou d be Graciouſly pleas d to make 

ſome Compenſation to the City, Governour, and 

Gariſon, by ſuch Ways and Means, and in fuch 

Manner as your Magy * in * * — 

your think meet. 

Refolved, That the Addreſs be i to His Majeſty 

by fuch Members of this Houſe as are o 3 His A s mo no? | 

Honourable Privy Council. 

Which ſaid Addreſs was given to the Lond cel W 

be Communicated to His Ma — 




Their initial power base was in Coleraine and Derry, and they subsequently built on the powers gained in the early days in their roles as merchants, landowners, politicians and clergy. Along with them, their women shifted sail as often as needed.

His father, Rev Richard JACKSON (1602-1681), chose his religious leanings according to the prevailing winds of change. [INSERT PREBYTRY CHANGE He retained his post as minister of Whittington in the 8th Lancs. Classis 2 Oct. 1646 (Shaw 2. 397), in which year he subscribed the protest of the Lancs. Presbyterian ministers against toleration of strange doctrines] 

His family had one foot firmly placed in the politics and their investments in Ireland and one foot in the politics and their investments of England. 

He faced bankruptcy at one point, had to continually maneuver through the shifting sands of religious loyalties during the battles between the Royalists and the Roundheads. Important dates:

o   1649 Charles I was executed, and was replaced by Oliver Cromwell and the support of Puritanism and Presbyterianism, then in 

o   1660, the restoration of Charles II to the throne. 

1679 January 15. Will of Rev. Richard JACKSON.
1695 July 29. Will of Jane JACKSON, wife of rev. Richard JACKSON.

Although I am looking as best as I can intently at all this, what is it that I am not seeing that is probably right in front of my eyes? 

https://www.lakesguides.co.uk/html/lgaz/LK09476.htm 

https://digitalarchive.mcmaster.ca/islandora/object/macrepo%3A80893 The County of Westmorland – excellent map.

The key verbs to keep an eye out for include grant, let, set, devise, transfer, and bequeath: 

Abgail’s father, Nathaniel JACKSON, a full brother of Samuel JACKSON,  had inherited some of the lands – and later in this piece I will dive into the specifics of his cluster. For now, it might be worth taking a glance at: 1705 Will of Samuel JACKSON and Samuel JACKSON – Gleanings of a Life. But back to Abigail.

While her first husband may have been the source of some of her holdings in England, it is also likely that some of her holdings had been held by her father, and mother and their ancestors.

DDH/ACC1706/box3/8 Indenture between William Buckley (purchase) and Robert Carver of Skerton. (Escowbeck House) 2 Mar 1730
DDGR/BOX25 Names include Thomas Atkinson, Thomas Bakehouse, Thomas Benison, William Benison, William Birdsworth, William Buckley, Alexander Butler, Elizabeth Carus, George Carus, Thomas Carus, Edmund Cole, Bryan Dickson, Thomas Fletcher, James France France, Robert Gibson, Robert Greaves, Thomas Gregson, Richard Hardy, Ralph Livesey, Miles North, Joseph Robinson, John Sunderland, Thomas Sunderland, Thomas Whelpdale, Mary Yeadon, Richard Yeadon & Thomas Yeadon. Lands include Manor of Halton, Halton Hall, Whittington Hall & West Hall; Aynesholme, Little Keyswine, Great Bramfield & Little Bramfield, all in Whittington 
DDFZ/184 William Hesketh of the first part, Thomas Hesketh, his brother, of the second part, Alexander Butler, William Buckley and William Whittingham of the third part and Edward Deal, of Whinney Heys, of the fourth part: Being a Counterpart Mortgage of Premises called Moorfield, etc., in Great and Little Singleton, etc.
DDGR/BOX41 Names include Thomas Benison, Robert Blundell, William Buckley, Alexander Butler, Bridget Carus, Frances Carus, Thomas Carus, George Foxcroft, Thomas Greene, Edward Gregge, John Hardy, Richard Hardy, Elizabeth Rawlinson, James Roscow, Mary Roscow, John Sunderland, Thomas Sunderland, Mary Sunderland (nee Rawlinson), John Towerson, Bridget Williamson & Thomas Williamson. Also, printed copy of an act for inclosing lands in the townships of Whittington & Newton with Docker, 1813, [1 item]
DDX 2743/MS8948/26/11 Edward Branthwaite of Kirkby Lonsdale in the county of Westmorland apothecary and Dorothy his wife to William Buckley of Wenington Hall in the parish of Melling and county of Lancaster esquire, Richard Tatham of Cansfield in the parish of Tunstall gentlem
The current Wennington Hall, where BUCKLEY resided at the time of his marriage, was probably owned by the MORELY family. The current version is a listed building and hosts prestigious weddings. The current owners, James Places, mention towers, turrets, spiral staircases and gothic arches galore. A caution is in order. The site may be the same, but the building is definitely not. When it was recently sold by the Lancashire City Council, it was described as: a former three storey country house that was built in the second half of the 19th century. This would have been after the death of William BARTLEY.
	Wennington Hall -a listed building: SOURCE: Wikipedia
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	Compare the current pictures with a mid-1800s etching:

	[image: image11.png]




	24th October 1840 - WENNINGTON HALL ESTATES - TO BE SOLD BY AUCTION
At the house of Mr Pritt, the King's Arms Hotel, in Lancaster, on Thursday, 29th October 1840.
THE WENNINGTON HALL ESTATES, situate about 12 miles north east of Lancaster, in the Vale of Wenning, which communicates with the celebrated Vale of Lune, in the parish of Melling, in the Northern Division of the County of Lancaster, comprising
THE MANOR OF WENNINGTON,
With its MANORIAL Rights and Privilages, and also the 
MANSION OF WENNINGTON HALL
With the extensive Out-offices and Buildings, Gardens, DEER PARK, Woods and Plantations, and the several FARMS attached thereto, which contain in the whole upwards of 330 acres, statute measure, of very choice and fertile Arable, Meadow, and Pasture Land, which is divided into several Holdings, and is Let to highly respectable and responsible Tenants, at very moderate Rents, the whole forming a very compact, well wooded, picturesque, and desirable Estate, included in a Ring Fence.
N.B. A considerable Portion of the Purchase Money may, if required, remain secure upon the Estate, at a moderate Rate of Interest.
Printed Particulars, with a Plan of the Property, may be had at the King's Arms Hotel, in Lancaster, and at the principal Hotels in the County of Lancaster; of Mr William Sharp, solicitor, 11 Staple Inn, London; and of Sharpe and Son, solicitors, in Lancaster, who will direct a person to shew the Estates, and from whom further Particulars may be known.
October 1st, 1840.

MARIO Map
Lancashire City Council Red Rose Collection. 

	https://www.british-history.ac.uk/vch/lancs/vol8/pp207-209 


Buckley, Nathaniel, Galtee Castle, Mitchelstown; 7,563 acres Limerick; 13,260 acres Tipperary;
What Churchill said of Russia in 1939, It is a riddle, wrapped in a mystery, inside an enigma; but perhaps there is a key, is equally true of attempts to research the Irish Jacksons of the early 1600s up until the mid-1700s. The hope is always to find something akin to a Rosetta stone, that hunk of granodiorite with three versions of a decree issued at Memphis, Egypt in 196 BC.
INSERT Rosetta Stone By © Hans Hillewaert, CC BY-SA 4.0, https://commons.wikimedia.org/w/index.php?curid=3153928
When it comes to the early lineage of various Jacksons in Ireland, the equivalent of this rock, is to find a deed or will which names a number of disparate townlands, along with multiple references to nieces, nephews and cousins. Even better if it also references an earlier deed. 

They can help make sense of other puzzling bits.

INSET picture Who is this woman in the miniature? Was Mrs Crofton the wife of Sir Oliver Crofton and hence born as Amelia Jackson of Whittington, Lancashire? Records of deeds and wills help us out.

Although there is more to say about these townlands, this is enough to bring us back full circle to the picture of the woman in the miniature and the story of Abigail Jackson. Abigail was the grand-daughter of Richard Jackson and Dorothy Otway who both came from Kirkby Lonsdale, Westmoreland, and ended their days at Whittington, Co. Lancashire, a parish within walking distance of where they were born. Richard Jackson had 22 children, the first fifteen of them with his first wife Dorothy Otway, and the last seven or eight of them with his second wife, Jane Carter.

	Wennington Hall -a listed building: SOURCE: Wikipedia
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Following the game of pinball, the estates went firstly as follows:
	Initial Bequest to
	County
	Townlands
	Notes

	William JACKSON (bef 1671-aft 1705) and his male issue.

Then to Rev. Leonard JACKSON (d 1726) of Tatham
	Meath
	Drakrath, Castletownmore, Drishoe, Ardlonan, Keske & pt of Oristown, Emlagh & Marvelstown
	Presumably William JACKSON (d aft 1705) had no male issue.

Leonard Jackson d 1726, and the lands went to his nephew and younger brother of the original William JACKSON: Rev. Robert JACKSON (abt 1690-1733)
1729 Jun 21 Deed: 61-155-40941. Rev Robert JACKSON of Tatham of Co Lancaster in Kingdom of Great Britain of 1 pt & Thomas MEREDYTH of Newtown, Co. Meath…. Transfer of land called Reisk 50 A bordering on Carlandstowne also land in Island of Emloguh WITNESS: Francis NORTH of City of Dublin & Wm FORSTER clk to NORTH.

Rev. Robert JACKSON (d 1733). Before he died, he also bought lands for £1,000 in Newtown – was this in Co. Meath? 

Rev. Robert JACKSON’s sister Jane & Abigail were the next recipients of the lands in Castletownmore.

1740 May 20 PIPPARD-IRWIN. Henry PIPPARD of Drogheda  administrator of George PIPPARD of Drogheda deceased  of 1st part & John PIPPARD of Castletownmore of Co of Meath of 2nd & Alexander ERWIN [als IRWIN in same document] of City of Dublin of 3rd pt & reciting that Jane JACKSON spinster and Abigail BUCKLEY als JACKSON widow sisters and heirs at law of Rev Robert  JACKSON formerly of Fathan [sic Tatham] Co Lancashire did by deed dated 19 Mar 1734 demise to John PIPPARD… town & lands of Castletownmoore.

	William JACKSON (bef 1671-aft 1705) and his male issue.

Then to Rev. Leonard JACKSON (d 1726)  of Tatham
	Dublin
	Knittstown & Ballyclea bought from trustees in Co. Dublin
	

	William JACKSON (bef 1671-aft 1705) and his male issue.

Then to Rev. Leonard JACKSON (d 1726)  of Tatham
	Monaghan
	5 tates bought from Hugh ROWLEY in Co. Monaghan called Dromod, Lattin, Meaghan, Money & Drumcanon.
	

	William JACKSON (bef 1671-aft 1705) and his male issue.

Then to Rev. Leonard JACKSON (d 1726) of Tatham
	Cavan
	3 tates bought from Sir Robert Hamilton viz – 
Drumgola, Bratley & Lisgroat in Co. Cavan.

	

	William JACKSON (bef 1671-aft 1705) and his male issue.

Then to Rev. Leonard JACKSON (d 1726) of Tatham
	Yorkshire
	Clifford 
	



The two versions of the notes differ: 

	TGF Pattersons notes from Manuscript 135
	Tenison Arthur Groves (abt 1864-1938)

	Samuel Jackson of Dublin City Esqre.
Estate of inheritance in Drakrath, Castletownmore, Drishoe, Ardlonan, Keske & pt of Oristown, Emlagh & Marvelstown in Co. Meath
Knittstown & Ballyclea bought from trustees in Co. Dublin
5 tates bought from Hugh ROWLEY in Co. Monaghan called Dromod, Lattin, Meaghan, Money & Drumcanon.
3 tates bought from Sir Robert Hamilton viz – 
Drumgola, Bratley & Lisgroat in Co. Cavan.
Also estate of Clifford in Yorkshire bought from Wm Withers to my nephew William Jackson son of my
Brother Nathanial Jackson of Leeds in Yorkshire decd & his issue male.
Then to my brother Leonard Jackson, Rector of Tathan [sic Tatham] in Lancashire
Then to my brother-in-law John Jackson [NOTE: The word "minister" is missing] of Skipworth in Yorkshire.

Houses in King St bought from Robert Thornton
Legacies to:
Mr. Nicholas Everell of Coleraine
Nephew Wm Empson of Dublin
Sister Bond
Nephew W. Madden of Killmon [Could this be Killmaconnell, Parish of Macosquin, Coleraine?]
Niece Mrs. Mary Giles Nephew James Hamill
Friends Mr. Robert King & James Bayley
Servant Arthur McAlester.
£20 to nephew Richard Jackson & his wife and houses at
Young, Castell & Fishamble Street & house in which I Now live in St. Mary’s Lane
£20 to nephew Capt Wm Jackson of Coleraine
Exors  Capt Henry Arkwright of Galway & Capt Adam Downing of Derry.
Wit: Charles King Jn Mason, Ter Reilly
Prob to Exors.
	Samuel JACKSON of Dublin esq. 
estate of Ardlonan Co Meath & [Inkerstown], Drakrath &c in Co. Meath & Co. Dublin bought from Trustees of forfeited estates let in Monaghan and Cavan Co.  & Clifford in Yorkshire
to my brother Leonard JACKSON son of my dead brother Nathanial JACKSON of Leeds in Yorkshire & his issue 
then to my brother-in-law [Rev] John JACKSON minister of Skipworth in Yorkshire, 
[NOTE: There was an arrow here indicating this line above should precede the following line – not the order the lines were in the notes that Groves had done, but the correction is his] 
then to my brother [Rev] Leonard JACKSON, Rector of Totham in Lancashire 
£20 each to nephews Capt W. JACKSON of Coleraine  & Richard JACKSON 
House in Marys Lane[ in which I now live. 
Houses at Young  Castlell & Fishamble St. , House in King St. bought from Wm. Robert THORNTON. 
Nephews Wm. EMPSON of Dublin, W. MADDEN of Kilmon?, Jas HAMILL 
Nice [sic] Mary GILES?; 
friends Robert KING & Jas BAYLEY; Nicholas EVERELL of Coleraine 
Drakrath[30] Castletown more [Drishole] Ardlonan  [Kisk] [?] Orestown
Emlagh Marvelstown Co Meath 
Knittstown  & Ballyclea Co. Dublin bought from Trustees of Forfeited lands 
5 tates of Drumod Latton Meaghan Money & Drumcanon in Co. Monaghan
bought from Hugh ROWLY[
3 tates of Drumgola[46] Bratley Lisnagroat Co. Cavan bought from Sir Robt. HAMILTON  [Kt.]
estate of Clifford in Yorkshire bt from [W?] WITHERS.



	80
	206
	55536
	JACKSON, Jane & Abigail
	Meath

Dublin

Lancashire
	1735 Mar 26
	JACKSON, Jane- PIPPARD Book Index 1730-1745 Castletownmoor
Image 396
Whereby Jane JACKSON & Abigail BUCKLEY als JACKSON sister and heirs at law of the Rev. Robert JACKSON formerly of Tatham in Lancashire ... set to John PIPPARD of Castletownmoor [Castletownmoor, Parish of Staholmog, in the Barony of Lower Kells] in Co. Meath Esq. Lands of Castletownmoor… all the lands of Castletownmoore. in as full and ample a manner as these premises were held and enjoyed by Matthew BARNWELL Esq. former tenant to these lands… to hold to John PIPPARD for lease of 26 years for yearly rent of 80 pounds . WITNESS: Charles HIGGINS of City of Dublin Gent John THOMPSON of City of Dublin & Thomas LAMB of City of Dublin. Signed & sealed by Jane JACKSON.  NOTE: Rev. Robert JACKSON (1690-1733) of Tatham, Lancashire & Jane JACKSON (aft 1671-aft1741) & Abigail JACKSON (1683-1763) were all children of Nathaniel JACKSON (1640-1698), a half-brother of: Samuel JACKSON (1641-1706).

	91
	158
	63780
	Abigail & Jane & ors
	Dublin
	1738 Jun 5
	COOKE Book Index 1730-45

NOTE: In related deeds, he is referred to as Thomas COCK.

Image 100
Deed of lease and release, a sexpartite deed bearing date and perfected the 5th and 6th day of January 1737 between Oliver CROFTON of Lissanarrow [possibly Lissanarhoor, Parish Galbally, Barony Coshlea – he also lived at Galbally, Parish Galbally, Barony Coshlea]  Co. Limerick Esq. of the 1st pt; Abigail BUCKLEY als JACKSON of the City of Dublin and relict of William BUCKLEY late of Buckley in Co Lancaster England Esq deceased of the 2nd pt; Jane JACKSON sister of the said Abigail of the 3rd pt; Thomas COOK of Castle Cook [Castlecook, Parish Macroney, Barony Condons and Clangibbon ] Co. Cork and Edward ARMSTRONG of Kiloolyan [?] Kings Co Esq of the  4th pt; Hugh BOYD of Ballycastle [in Town Parks, Parish Ramoan, Barony Cary] Co Antrim Esq & Warneford ARMSTRONG in Clara [Parish Kilbride, Barony Kilcoursey] in Kings Co of the 5th.; and the Hon Michael EVARD one of his Majesties Justices  of the Court of Kings bench and the said Hugh BOYD of the 6th pt. Reciting that whereas a marriage was intended to be held and solemnized between the said Oliver CROFTON and Abigail BUCKLEY and that whereas the said Abigail BUCKLEY was seized in fee of and in certain Lands Tenements and Hereditaments in said indenture mentioned situate in the Kingdom of England and that the said Abigail was also seized and Intitled to a Jointure for her life out of the estate of William BUCKLEY in said Kingdom of England and that whereas the said Abigail BUCKLEY and Jane JACKSON were seized in Fee as Coparcener of and in certain tenements and hereditaments in Kingdom of Ireland in said indenture mentioned and Oliver CROFTON was also seized of an estate in Fee simple… in consideration for £500 paid to him out of the personal estate of  Abigail BUCKLEY… sum of 10 shillings paid to Thomas COOK and Edward ARMSTRONG [Towns and Lands of Carry Iherney als CarrowIherny [?] Currah Ewans als Carnecewans [?] now called upper and Lower Barnacarrowkeel Garranalany als Garrantany [?]  Two thirds of Philscanlan [?] as Sett to him the said Oliver CROFTON by the partition lately made between him and the Right Honble St Edward CROFTON Baronet set to Oliver CROFTON by the partition] .. and whereby the said Abigail BUCKLEY in consideration of the said marriage in performance of her part of the said marriage agreement and for the provision made for her and for the issue of her marriage…. All that her moiety share and proportion of the Lands of Castletownmore [Castletownmoor] Ardlenan [Ardlonan, Parish Kilbeg] Drishock [aka Farranalcock] Marvelstown [Marvelstown,] Drakerath [Drakerath, Parish of Staholmog], Reisk [Reask, Parish of Emlagh] 25 acres in the Island of Conlogh [??] in Co. Meath 5 tates of lands called Lattin [Latton, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne] Dromod [Drumod, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne] Money [Money, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne] Meaghan [aka Maghon, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne] and Dromconar [Drumcanon, Parish Aghnamullen, Barony Cremorne]] in the Barony of Cremornean [aka Cremorne] Co Monaghan the town and lands and Poles of land  commonly called by the name of Lisgraa [Lisgrea, Parish Lurgan, Barony Castlerahan] Drumgolan [Drumagolan, Parish Killinkere, Barony Castlerahan] and Bracklany [Brackloney, Parish Castlerahan, Barony Castlerahan] in the Barony of Castlerahan and Co Cavan 40 acres in Colemanstown [Colmanstown, Parish Newcastle, Barony Newcastle] and 100 acres in Knightstown [Knightstown, Parish Lusk, Barony Balrothery East] and Ballinclea als Ballinclea [Ballinclea, Parish Kill, Barony Rathdown] in Co Dublin and all her other lands tenements and Hereditaments in the Kingdom of Ireland and all the profits advantages and appurtenances to the said premises belonging or appertaining and the Reversion and Reversions and Remainder and Rems Yearly and other Rents Issues and profit of all the said premises…. And whereby said Jane JACKSON for the settling and securing the lands of Inheritance in her family and Blood and in consideration of the several Remembrances in said Indenture limited to her [it seems that COOK & ARMSTRONG set up a trust for the sisters].. WITNESSES: John BURROWS and William SMYTH. NOTE: The inheritance originated with their uncle: Samuel JACKSON (1641-1706)
NOTE: Col Hugh BOYD (1690-1765) of Ballycastle was a brother of Elizabeth BOYD (?-aft 1722). She was the mother of Richard JACKSON (1722-1787) of Forkhill.

SEE: Maps of the lands  mentioned in the will of Samuel JACKSON (1705).

	98
	390
	68858
	JACKSON, Robert
	Meath
	1740 May 20
	PIPPARD-IRWIN Castletown-more
Image 222
BTW Henry PIPPARD of Drogheda  administrator of George PIPPARD of Drogheda deceased  of 1st part & John PIPPARD of Castletownmore [Castletownmoor, Parish Staholmog, Barony Lower Kells] of Co of Meath of 2nd & Alexander ERWIN [als IRWIN in same document] of City of Dublin of 3rd pt & reciting that Jane JACKSON spinster and Abigail BUCKLEY als JACKSON widow sisters and heirs at law of Rev. Robert  JACKSON formerly of Fathan [aka Tatham] Co Lancashire did by deed dated 19 Mar 1734 demise to John PIPPARD… town & lands of Castletownmoore… WITNESS: Henry HUMFREY clerk to George MOORE of City of Dublin & said George MOORE.
NOTE: Rev. Robert JACKSON (1690-1733) of Tatham aka Totham, Lancashire is probably a nephew of Rev. Leonard JACKSON – the previous rector of Tatham. Jane, Abigail & Robert were all children of Nathanial JACKSON (1640-1698) & Elizabeth WOODS (abt 1648-?). The land sale was just after Robert’s death. SEE: JACKSONs of Coleraine


	100
	537
	71602
	JACKSON, Jane & Abigail
	Meath
	1741 Jun 14
	Image 286
BTW Alexander ERWIN of City of Dublin Esq. of 1 pt; Henry FISHER of City of Dublin Gent Grandson to the said Alexander ERWIN … Lease of Castletown More [Castletownmoor, Parish Staholmog, Barony Lower Kells], Meath, formerly formerly held by Mathew BARNWELL by virtue of a lease 19 Mar 1730 made by  from Jane JACKSON, spinster and Abigail BUCKLEY otherwise JACKSON, widow who assigned [lands?] – of the 1st part in the original lease [in 19 Mar 1734] to Alexander ERWIN, Esq of Dublin who assigned it to his grandson Henry FISHER, Gent, grandson.

NOTE: in the original lease [in 19 Mar 1734], John PEPPARD of Castletown More [Castletownmoor, Parish Staholmog, Barony Lower Kells], Meath, Esq of the 2nd part (PEPPARD had assigned it to ERWIN). 

NOTE: Jane & Abigail JACKSON both daughters of Nathaniel JACKSON (1640-1698) and Elizabeth WOODS of Leeds. SEE: JACKSONs of Coleraine

	120
	79
	81900
	JACKSON,

Abigal Dame & Jane & ors
	Dublin
	1745 Aug 6
	JACKSON, Abigale Dame-COCKS Book Index 1730-45
NOTE: Thomas COCKS may also be referred to in other deeds as Thomas COOK[S]

Image 46
Indentured deed btw Sir Oliver CROFTON of the City of Dublin Bart & Dame Abigail CROFTON otherwise BUCKLEY otherwise JACKSON his wife. & Jane JACKSON of the City of Dublin spinster of the other part. Thomas COCKS of Mt Cashell in the County of Clare Gent of the other part imparting that the said Sir Oliver CROFTON Abigail his wife, and  Jane JACKSON in pursuance of a minitt or article therein mentioned have been made theretofore made by Samuel JACKSON deceased to John BETSON deceased and in consid of the rents & agreements… demised to said Thomas COCKS the town and land of Knightstown otherwise Kingstown [Knightstown, Parish Lusk, Barony Balrothery East] containing therin mentioned 121a 3r 2p in Parish of Lusk Barony of Nethercross & Co of Dublin for 31 years. WITNESS: James CROWE  Attorney of the Court of Kings Bench & John LUANS servant to Sir Oliver CROFTON & Robert KEAN Clerk to James CROWE.
NOTE: Jane & Abigail were daughters of Nathaniel JACKSON (1640-1698) and Elizabeth WOODS. The lands were inherited from Samuel JACKSON (1641-1706). SEE: JACKSONs of Kirkby Lonsdale, Westmorland and Coleraine, Londonderry


	308
	124
	203949
	NORTH, Edward
	Dublin
	1774 Mar 24
	SOURCE: The Norths of Ireland. Deed 308 124 203949 of 25 Mar 1774 refers to Edward NORTH of Bloomfield Dublin of the 1st part & James Downes of Adamstown Co Wexford 2nd part: NORTH demises all lands of Knockenra part of the Manor of Adamstown 197 acres for 31 years (EN email 17 Aug 2008).. There are several other memorials in the Registry of Deeds regarding Miles NORTH and Edward NORTH of Bloomfield, Dublin, around the early 1800s (EN email 8 Sep 2008). Vicars prerogative wills records that Edward NORTH of Broomfield's will was proved in 1805.Deed 352 393 238884 of 31 July 1883: Edward NORTH of Broomfield, Dublin, re lands at Adamstown Co Wexford (EN email 7 Sep 2008). There is a photocopy in the National Archives (999/173) of a report of John Patrick Prendergast, barrister-at-law, on the claim of Richard Laurence North, Asheville, North Carolina, and Asheville, South Carolina, under the will dated 29 Aug 1804, of Edward NORTH, Broomfield, Co Dublin, proved in the Prerogative Court, 19 Jan 1805. The report recites the will and outlines the subsequent litigation, 1807–1824, Elizabeth and Patrick Webb and Lydia Falkiner v George Vesey, in King's Bench and Chancery. SEE: JACKSONs of Coleraine
SEE: NLI:  MS 24,555/38 (Manuscripts Reading Room)
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